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Шара барысында аудан әкімі 
қараталдық оқушыларға биік 
белестерді бағындырып, 
үздік, жеңімпаздар қатарынан 
көрінулеріне тілектестігін біл-
дірді. 
Аудандық білім бөлімінің бас-
шысы С. Карабалина өз құт-
тықтауында ұжымға алғыс 
білдіріп, жаңа оқу жылына то-
лағай табыстар тіледі. 
Бір айта кетерлігі, көктемгі су 
тасқынынан Шығанақ Бер-
сиев атындағы орта мектеп 
айтарлықтай зардап шекпесе 
де, қысқа мерзімде біршама 
ағымдағы жөндеу жұмыста-
ры жүргізілгені көрініп тұр. 
Биылғы оқу жылында Шыға-

Қаратал ауылында пайдалануға 
берілген 38 үйдің бірі Таңсұлу 
Өскенбаеваға тиесілі. Жаңа 
баспанасына қоныстанған ол 
қиын сәттерді еске алып, бүгінгі 
қуанышымен бөлісті:
— Жаз бойы киіз үйде тұрдық, 
қолайсыздау болды. Қазір шүкір 
үйіміз бітіп, кіріп жатырмыз.
 Мердігерлерге,  құрылысшы-
ларға, жауапты басшыларға 
рақмет. 
Жағдайымызды біліп, келіп 
тұрады. Ризамыз, ауылымыз 
көркейе берсін, енді қиын-
шылықтар болмасын. Бәрімізге 
жаңа қоныс құтты болсын!
Баспаналы болғандар арасын-
да  Ықылас Қарабалиннің де 
отбасы бар.
— Биыл көктемде су тасқыны 
болып, елдімекеннің бәрін су 
алып, ауыл халқы баспанасыз 
қалды, мал шығыны болды. 
Қиын жағдайға тап болдық. 
Міне,3-4 айдан кейін баспана-
лы болып жатырмыз. Құдайға 
шүкір. Үкіметке, мына өзіміздің 

ҚАРАТАЛДАҒЫ ҚОНЫС ТОЙ

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
«ӘДІЛЕТТІ ҚАЗАҚСТАН: ЗАҢ МЕН ТӘРТІП, ЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМ, ҚОҒАМДЫҚ ОПТИМИЗМ» 

АТТЫ ҚАЗАҚСТАН ХАЛҚЫНА ЖОЛДАУЫ 

Құрметті депутаттар!Құрметті депутаттар!
Баршаңызды кезекті сессияның 
ашылуымен құттықтаймын! Ел игілігі 
үшін жасап жатқан қызметтеріңізге та-
быс тілеймін.
Өткен сессияда жемісті жұмыс жүр-
гізілді. Атап айтқанда, Парламенттің 
екінші сессиясында 102 заң қабыл-
данды. Оның ішінде қоғамдық бақы-
лауға, адам саудасына қарсы күре-
ске қатысты заңдар бар. Сондай-ақ 
ғылым және технология саясатын, 
жылу энергетикасын, басқа да мәсе-
лелерді реттейтін заңдар күшіне енді.
Әлеуметтік салаға, әсіресе, балалар-
ды қорғау ісіне айрықша көңіл бөлінді. 

Ұлттық қордан балалардың есепшо-
тына қаржы аударуға қатысты заң қа-
былданды. Балаларды құмар ойынға 
тартқандар әкімшілік заң бойынша 
жазаға тартылатын болды. Кәмелет-
ке толмаған балаларға зорлық-зом-
былық көрсеткені үшін берілетін жаза 
қатаңдады. Балалардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге, әйелдер мен ба-
лаларға қатысты қылмыстың алдын 
алуға арналған заң қабылданды.
Қазір көптеген азаматтың мойнында 
бірнеше несие бар екені жасырын 
емес. Бұл – өте өзекті мәселе, қоғам-
дық қатер десек те болады. Сон-
дықтан осы бағытта арнайы заңдар 

қабылданды.
Халықтың әл-ауқатын жақсартуға 
септігі тиетін басқа да көптеген шара 
қолға алынды. Сіздер бұл жұмыспен 
тікелей айналысып, халықпен әрдай-
ым тығыз байланыста болдыңыздар.
Мұның бәрі «Халық үніне құлақ аса-
тын мемлекет» қағидасын орнықты-
руға ықпал ететіні сөзсіз.
Табанды еңбектеріңіз үшін баршаңы-
зға ризашылығымды білдіремін. Де-
генмен арқаны кеңге салуға болмай-
ды. Әлі де атқаратын шаруа көп.
Қазақстан халқы қазір мүлде жаңа 
саяси жағдайда өмір сүруде. Соңғы 
5 жылда ауқымды реформалар жа-

салды. Еліміздің саяси жүйесі түбе-
гейлі өзгерді. Жұрттың сана-сезімінде 
бетбұрыс болып жатыр. Халықтың 
құқықтық мәдениеті артып келеді.
Азаматтардың бойында жаңа әдет-
тер, дағдылар қалыптасып, жаңа 
құндылықтар орнығуда. Саяси және 
қоғамдық болмысымыз, ментали-
тетіміз және мәдени кодымыз өзгере 
бастады.
Бір сөзбен айтсақ, Әділетті Қазақстан 
құрылып жатыр. Мұның бәрі, ең ал-
дымен, халықтың қалауымен жаса-
луда. Сондықтан біз алған бетімізден 
қайтпаймыз, бағытымыздан таймай-
мыз. Бүгін біз алға қойған жоспары-
мызды пысықтап, мақсаттарымызды 
айқындаймыз.
Қазір жер жүзінде геосаяси текетіре-
стер белең алып тұр. Соған қара-
мастан Қазақстан бейбіт әрі эволюци-
ялық жолмен дамып келе жатыр.
Біз дамудың жаңа бағдарын бел-
гіледік. Экономиканы әртараптанды-
ру ісіне тың серпін бердік. Инфля-
ция баяулады, яғни былтырғы ең 
жоғарғы деңгейден 2,5 есе төмендеді. 
Еліміздің халықаралық резерві 100 
миллиард доллардан асты. Өңдеу 
өнеркәсібі тау-кен саласымен салы-
стырғанда жылдам өсіп жатыр.
Біз осы қарқынды жоғалтпауымыз 
керек. Бұған дейін жасалған қолайлы 
жағдайды тиімді пайдаланып, жаңа 
инвестициялық кезеңді бастауымыз 
қажет.
Үкімет және әкімдер экономиканың 
құрылымын өзгертуге баса назар 
аударуға тиіс. Еліміздің тұрақты да-
муына мүмкіндік беретін жаңа тетік-
терді қарастырған жөн. Басты мақсат 
– азаматтардың табысын арттыру. 
Жұмысты дұрыс үйлестіре білсек, бұл 
– қолдан келетін шаруа.
Экономика өскен сайын әлеуметтік 
теңсіздік азайып, орта тап күшейе 
түсуі керек. Сонда ғана біз еліміздің 
әлеуетін күшейте аламыз. Ол үшін кез 
келген істің басты өлшемі тиімділік 
болуға тиіс. Яғни, әрбір шешім, әрбір 
жоба ең алдымен елге пайдалы бо-
луы қажет.
Енді алдағы жұмыстың нақты бағыт-

ОЙЫЛ АУДАНЫ ҚАРАТАЛ АУЫЛЫНДА СУ ТАСҚЫНЫНАН ОЙЫЛ АУДАНЫ ҚАРАТАЛ АУЫЛЫНДА СУ ТАСҚЫНЫНАН 
ЗАРДАП ШЕККЕН ТҰРҒЫНДАР ҮШІН ЖАЛПЫ САНЫ 126 ЗАРДАП ШЕККЕН ТҰРҒЫНДАР ҮШІН ЖАЛПЫ САНЫ 126 
ҮЙ САЛЫНЫП ЖАТЫР. БҮГІНГІ КҮНІ ҚҰРЫЛЫСШЫЛАР ТО-ҮЙ САЛЫНЫП ЖАТЫР. БҮГІНГІ КҮНІ ҚҰРЫЛЫСШЫЛАР ТО-
ЛЫҚТАЙ САЛЫНЫП БІТКЕН ҮЙДІҢ КІЛТТЕРІН ИЕЛЕРІНЕ ЛЫҚТАЙ САЛЫНЫП БІТКЕН ҮЙДІҢ КІЛТТЕРІН ИЕЛЕРІНЕ 
ТАБЫСТАДЫ. 38 ОТБАСЫ ЖАЙЛЫ ӘРІ КЕҢ ҮЙГЕ КӨШІП, ТАБЫСТАДЫ. 38 ОТБАСЫ ЖАЙЛЫ ӘРІ КЕҢ ҮЙГЕ КӨШІП, 
ҚОНЫСТОЙЛАРЫН ТОЙЛАП ҮЛГЕРДІ.ҚОНЫСТОЙЛАРЫН ТОЙЛАП ҮЛГЕРДІ.

облыс, аудан басшылары-
на алғысымызды білдіреміз.  
Жағдайымызды сұрап, қолда-
рынан келген көмегін беріп жа-
тыр,— дейді ол.
Ал қалған 88 үйді мердігерлер 
қыркүйек айында пайдалануға 
береміз деп отыр. Қазіргі уақыт-
та бұл үйлердің қабырғалары 
тұрғызылды, шатырлары жа-
былды, есік-терезелері салы-
нып, ішкі әрлеу жұмыстары жүр-
гізілуде. Көктемгі су тасқыны 
кезінде Қаратал ауылында 210 
үйге зақым келді. Бой көтерген 
126 үйден бөлек, тағы 18 баспа-
наға жөндеу жұмыстары жасал-
ды, 66 отбасы өздерінің қала-
уымен екінші нарықтан дайын 
үйді сатып алды. Айтып өтейік, 
қаржыландыру «Қамқор-Ақтө-
бе 2024» қоры арқылы жүзеге 
асырылуда. ERG компания-
сы Ойыл, Қаратал, Ақкемер, 
Кемер, Ақжар және Беста-
мақ ауылдарында 172 үйдің 
құрылысын қаржыландырды. 
Оның 63-і халық игіліне берілді.

ҚАРАТАЛДАҒЫ ҚУАНЫШ –
ЖАҢҒЫРҒАН МЕКТЕПТЕГІ ЖАҢА ОҚУ ЖЫЛЫ
Ш. БЕРСИЕВ АТЫНДАҒЫ ОРТА МЕКТЕБІНДЕ «МЕК-Ш. БЕРСИЕВ АТЫНДАҒЫ ОРТА МЕКТЕБІНДЕ «МЕК-
ТЕБІМ - МЕЙІРІМ МЕКЕНІ» САЛТАНАТТЫ ШАРАСЫ ТЕБІМ - МЕЙІРІМ МЕКЕНІ» САЛТАНАТТЫ ШАРАСЫ 
ӨТТІ. ШАРАҒА АУДАН ӘКІМІ А.ҚАЗЫБАЕВ, АУДАНДЫҚ ӨТТІ. ШАРАҒА АУДАН ӘКІМІ А.ҚАЗЫБАЕВ, АУДАНДЫҚ 
БІЛІМ БӨЛІМІНІҢ БАСШЫСЫ С.КАРАБАЛИНА ҚАТЫ-БІЛІМ БӨЛІМІНІҢ БАСШЫСЫ С.КАРАБАЛИНА ҚАТЫ-
СТЫ.СТЫ.

нақ Берсиев атындағы орта 
мектепке 218 оқушы барды. 
Оның 13-і Гүлнұр Ибрашева-
ның жетекшілігімен мектеп 
табалдырығын алғашқы рет 
аттап отырғандар. 
Оларға аудан әкімі Асқар Қай-
ырғалиұлы «Анвар» ЖШС-і 
ұсынған толық оқу құралда-
рымен жабдықталған мектеп 
сөмкесін өз қолымен табыста-
ды. Ал, Мәрияш әже Қаратал 
ауылындағы игілікті істер үшін 
ата-ана, ардагер-ұстаз ретін-
де шынайы лебізін жеткізсе, 
учаскелік полиция инспекто-
ры Нұрлан Мұқашев 1 класс 
оқушыларына қауіпсіздік 
кітапшаларын таратты. 

«ЖҰМЫСТЫҢ КӨЗІН ТАПҚАН БАЙЛЫҚТЫҢ ӨЗІН ТАБАДЫ»

Кәсібіне адал әрі жауапкер-
шілікпен қарайтын адамның 
еңбегі қай уақытта да лайықты 
бағалануы керек! Бұл туралы Қа-
зақстан халқына Жолдауын жари-
ялау кезінде Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев айтты.
«Кәсіптік білім беру саласына 
реформа жасау – айрықша өзек-
ті мәселе. Бұл – экономиканың 
өсімін қамтамасыз ету және ин-
вестициялық тартымдылығын 
арттыру үшін аса қажет қадам. 
Мен 2025 жылды Жұмысшы ма-
мандықтары жылы деп жария-
лаймын. Осы уақыт ішінде тех-
никалық және кәсіби білім беру 
жүйесін реформалау қажет. Сон-
дай-ақ біз жұмысшы мамандықта-
рын дәріптеу арқылы қоғамда ең-
бекқор және нағыз маман болу 
идеясын насихаттаймыз», – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.
Мемлекет басшысы адал әрі та-
банды еңбегімен табысқа жет-
кен адамдар қашанда құрметті, 

сыйлы болуы керек екенін қадап 
айтты. «Бұл біз ұсынып отырған 
«Адал азамат – Адал еңбек – 
Адал табыс» қағидатына толық 
сай келеді. Бір сөзбен айтқанда, 
біздің қоғамда еңбекқорлық, кәсі-
билік сияқты қасиеттер өте жоға-
ры бағалануға тиіс. Өз кәсібін 
жетік меңгерген мамандар ұлт 
сапасын арттырады. Сондықтан 
біз еңбек адамының мәртебесін 
көтеріп жатырмыз. Бұл бағыт-
тағы жұмыс тоқтамайды, жалғаса 
береді. Жұмыстың жаманы жоқ, 
кез келген еңбек – қадірлі. Ең 
бастысы, әркім жауапкершілікті 
терең сезініп, өз міндетін сапалы 
атқаруға тиіс. Сонда ғана еліміз 
дамудың сара жолына түседі. 
Халқымызда «Жұмыстың көзін 
тапқан байлықтың өзін табады» 
деген сөз бар. Кәсібіне адал әрі 
жауапкершілікпен қараған адам 
қашанда лайықты бағасын ала-
ды. Бұл түсінікті қоғам санасына 
сіңіру қажет. Азаматтарға құрмет-
ті атақ берудегі түпкі мақсатымыз 
да – осы. Бұған дейін мұғалімдер-
ге, дәрігерлерге және мәдениет 
қайраткерлеріне осындай атақтар 
беріле бастады. Бұл – өте жақсы 
бастама, оның аясын кеңейту ке-
рек», – деді Президент.
Мәселен, жаңа оқу жылында 
еліміздің колледждерінде мем-
лекеттік білім беру тапсырысы-
ның көлемі 145 мың орынға дей-
ін артты. Оқу-ағарту министрлігі 
баспасөз қызметінің мәліметінше, 
бұл – өткен жылмен салысты-
рғанда 12 мың орынға көп.

Серік ЗАЙМОЛДИН,Серік ЗАЙМОЛДИН,
Ойыл кәсіптік колледжінің дирек-Ойыл кәсіптік колледжінің дирек-

торы.торы.

«ӘЛЕУМЕТТІК ӘМИЯН» - ШЫН МҰҚТАЖ АДАМДЫ ҚОЛДАУ

Әлеуметтік тұрғыдан осал аза-
маттарға қолдау көрсету – өте 
маңызды міндет. Сондықтан мем-
лекет әлеуметтік шығыстарды 
біртіндеп ұлғайтып жатыр. Қазір 
бюджеттің жартысынан көбі әле-
уметтік салаға жұмсалады. Ба-
лалы отбасыларды қолдау үшін 
сәби күтіміне өтемақы төлеу 
мерзімі бір жылдан бір жарым 
жылға дейін ұзарды. Зиянды ең-
бек жағдайында жұмыс істейтін 
азаматтарға биылдан бастап 
арнайы төлемдер беріліп жа-

тыр. «Ұлттық қор – балаларға» 
ауқымды жобасы іске қосылды. 
7 миллион баланың есепшотына 
Ұлттық қордың табысынан жалпы 
сомасы 300 миллиардтан астам 
теңге аударылды. Дегенмен қазір 
мемлекет тарапынан қолдау 
көрсетілген кезде азаматтардың 
нақты табысы ескерілмей жатқа-
нын мойындау қажет. Басқаша 
айтсақ, әлеуметтік қолдауға мүл-
дем мұқтаж емес ауқатты отбасы-
лар да мемлекеттен көмек алады. 
Мұндай жайттар аз емес. Осыны 
ескере отырып, халықты қолдау 
тәсілдерін жетілдіре түсу қажет. 
Сондықтан Үкіметке алдағы жыл-
дың басынан бастап «Әлеуметтік 
әмиян» жобасын жүзеге асыруды 
тапсырамын. Мемлекеттік қолдау 
шын мәнінде мұқтаж адамдарға 
көрсетілуі қажет. Бір сөзбен, 
кез-келген әлеуметтік көмек әділ, 
ашық және тиімді болуға тиіс, – 
деді Президент.

Гүлнәр ТӨЛЕГЕНОВА,Гүлнәр ТӨЛЕГЕНОВА,
«Азаматтарға арналған үкімет» «Азаматтарға арналған үкімет» 

МК КЕАҚ Ойыл аудандық МК КЕАҚ Ойыл аудандық 
бөлімінің бас маманы.бөлімінің бас маманы.

ЖЕР – АУЫЛҒА ИНВЕСТИЦИЯ ТАРТУ КЕПІЛІ

Агроөнеркәсіп кешенін тікелей 
субсидиялау тәсілінен арзан 
несие беру тәсіліне біртіндеп 
көшу – аса маңызды міндет. 
Бөлінген қаражаттың бәрі 
тиімді жұмсалуға тиіс. Алайда 
шындыққа жанаспайтын ақпа-
рат беру, басқаша айтқанда, 
мәліметтерді бұрмалау ауыл 
шаруашылығындағы шынайы 
ахуалды бағалауға кедергі 
келтіріп отыр.
Президент өз Жолдауында 
Арнайы комиссия 2 миллион 
ірі қара мен 3 миллионнан 
астам уақ малдың санда бар, 
санатта жоқ екенін анықтаға-
нын атап өтті.
«Егін шаруашылығы сала-
сында да осындай жайттар 

бар екені белгілі болды. Шын 
мәнінде, мұның бәрі – мемле-
кеттен субсидия алу үшін жа-
салған көзбояушылық. Ондай 
қылмыстық әрекеттерге тосқа-
уыл қою қажет. Ал мұндай 
іспен айналысқан адамдарды 
жауапкершілікке тарту керек. 
Жер – ауыл шаруашылығы са-
ласына инвестиция тартудың 
басты кепілі. Жер телімдерін 
қайтару жөніндегі арнайы ко-
миссия әкімдіктердің ауыл 
шаруашылығы алқаптарын 
конкурс өткізбей-ақ беру тура-
лы екі мыңнан астам заңсыз 
шешім қабылдағанын анықта-
ды. Бұл мәселеге қатысты 
екіұшты ұстаным болмауы 
қажет. Заңсыз алынып, пайда-
ланылмай жатқан жер оңтай-
ландырылған рәсім бойынша 
мемлекетке қайтарылуға тиіс. 
Ал жерді пайдаланушы оған 
инвестиция салып, адал ең-
бек етіп жатса, жұмысқа бө-
гет жасамау керек. Сондай-ақ 
оның ауылды көркейтіп, 
тұрғындарға тұрақты жұмыс 
беріп отырғанын да ескерген 
жөн», – деді мемлекет басшы-
сы биылғы Жолдауында.

Мәулен ТӨРЕМҰРАТОВ,Мәулен ТӨРЕМҰРАТОВ,
Ойыл аудандық жер қатына-Ойыл аудандық жер қатына-

стары бөлімінің басшысы.стары бөлімінің басшысы.



3 қыркүйек 2024 жыл 

МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
«ӘДІЛЕТТІ ҚАЗАҚСТАН: ЗАҢ МЕН ТӘРТІП, ЭКОНОМИКАЛЫҚ ӨСІМ, ҚОҒАМДЫҚ ОПТИМИЗМ» АТТЫ ҚАЗАҚСТАН ХАЛҚЫНА ЖОЛДАУЫ 

тарына тоқталайын.
БІРІНШІ. Ақша-несие саясаты мен БІРІНШІ. Ақша-несие саясаты мен 
фискалды саясаттың арасындағы үй-фискалды саясаттың арасындағы үй-
лесімсіздікті жою қажет.лесімсіздікті жою қажет.
Қазір нақты секторға несие әлі де 
ойдағыдай берілмей жатқанын ашық 
айтуымыз керек. Шағын және орта 
бизнесті жеткілікті қаржыландыру 
мәселесі де шешімін тапқан жоқ. 
Бұл жағдай еліміздегі іскерлік орта-
ның белсенділігіне, экономиканың 
тұрақтылығына және дәйекті дамуы-
на кедергі келтіріп отыр. Үкімет пен 
Ұлттық Банк бірлесіп, осыған қатысты 
оңтайлы шешімдер ойластыруы ке-
рек. Банктердің экономикаға көбірек 
қаржы құюына жағдай жасау қажет.
Халықаралық сарапшылар қазақ 
банктерін ресурсқа бай елдер ішіндегі 
ең көп пайда табатын банктер сана-
тына қосады. Сондықтан осы сала-
дағы салық мөлшері әділ белгіленуге 
тиіс. Банктердің акционерлері диви-
дендіне сәйкес салық төлеуі керек. 
Банктерге мемлекет көрсеткен көмек 
тұрғысынан қарасақ, бұл – өте орын-
ды ұстаным.
Цифрлық активтердің айналымын 
қамтамасыз ету және банк саласына 
инновацияларды қауіпсіздік талабына 
сәйкес енгізу үшін оны реттейтін тетік-
тердің тұрақты болуы маңызды.
Бізге Банктер туралы жаңа заң қажет. 
Бұл құжатта экономикалық белсен-
ділікті қолдау және финтех саласын 
қарқынды дамыту сияқты өзекті мәсе-
лелер шешімін табуы керек. Қазір қол-
данып жүрген заң шамамен 30 жыл 
бұрын қабылданған. Ол кезде заман 
да мүлде басқа болды.
Ашығын айтуымыз керек, бізде ре-
спубликалық бюджеттің кіріс бөлігі 
орындалмай жатыр. Бұл – бұрынғы 
және қазіргі Үкімет жұмысындағы үл-
кен олқылық. Мұндай жағдай жиі қай-
таланса, түптеп келгенде, еліміздің 
дамуын тежейді. Сондықтан оған 
жол бермеу қажет. Бюджет қаржысын 
тиімді пайдаланып, оның шығыс бөлі-
гін шектеп, қатаң бақылауда ұстаған 
жөн. Үкімет Ұлттық Банкпен бірлесіп, 
осы мәселеге қатысты нақты шара-
лар қабылдауға тиіс.
Мемлекет қаржысының тұрақтылығын 
қамтамасыз етудің бірден бір жолы – 
көрпеге қарай көсілу. Сондықтан бюд-
жет қаражатын стратегиялық маңызы 
жоқ, аса шұғыл емес шаруаларға оң-
ды-солды шашуды доғару керек.
Бюджетаралық қарым-қатынасты 
да ретке келтіру қажет. Шағын және 
орта бизнестен түсетін салықты ай-
мақтардың өзінде қалдыру дұрыс әрі 
уақтылы қабылданған шешім болды. 
Бұл қадам кәсіпкерліктің дамуына 
едәуір серпін берді. Сонымен қатар 
әкімдердің дербестігін арттырды. 
Алайда кейбір әкімдер қосымша кіріс 
көзіне ие болған соң, оны елге пайда-
сыз іске шашып, тиімсіз жұмсайтын 
болды. Аса маңызды емес міндеттер 
мен жобаларға қаржы бөле бастады.
Үкімет бюджет тапшылығының орнын 
толтыратын қаржы көзін табу үшін 
тиімді компенсациялық тәсілдер ой-
ластыруы қажет.
Енді Ұлттық қордың рөліне жеке 
тоқталайын. Қордың қаражатын, ең 
алдымен, мемлекет мүддесі үшін, 
яғни еліміздің стратегиялық мақсат-
тарын жүзеге асыру үшін пайдалану 
қажет. Ұлттық қор шетелдік қаржы 
институттарына қызмет етпеуі керек. 
Ұлттық қор – ұзақ мерзімге арналған 
макроэкономикалық тұрақтылықты 
қамтамасыз ететін аса маңызды 
құрал. Сондықтан оны тиімді басқару 
қажет.
Экономиканы қарқынды дамыту үшін  
тек мемлекет қаржысына сүйену 
жеткіліксіз екені анық. Жеке инвести-
циялар тарту арқылы іскерлік бел-
сенділіктің артуына қолайлы жағдай 
жасаған жөн. Ол үшін, ең алдымен, 
салық саясаты тұрақты болуға тиіс. 
Сонда бизнес те сапалы дамуға ын-
талы болады және жауапкершілікпен 
жұмыс істейді.
Жаңа салық кодексі қазіргі жүйені қай-
та жаңғыртуға арналған. Бұл құжат 
салықтық әкімшілендіру ісінің салық 
төлеушілерге деген сенімге негіздел-
ген мүлде жаңа жүйесін қалыптасты-
руға тиіс. Кодекстің ережелерін әр-
кім әрқалай қабылдамауы үшін оны 
жеңілдетіп, экономикалық тұрғыдан 
белсенді азаматтың бәріне бірдей 
түсінікті ету өте маңызды.
Салық режимдерін кәсіпкерлерге жа-
салған қолайлы жағдайдың нашарлап 
кетпеуін ескере отырып, оңтайланды-
рған жөн. Бөлшек салықтың енгізілуін 
мысал ретінде айтуға болады. Осы 
нормаға сенім артқан кәсіпкерлер 
қызметін ашық жүргізе бастады, кәсіп-
терін бөлшектеуді азайтты.
Алайда бұл режим негізінен халықпен 
тікелей жұмыс істейтін кәсіпкерлерге 
қатысты болуға тиіс.
Тұтынушыларға арналған қызметтер 
мен сауда-саттықтың мүмкіндіктері 
толық пайдаланылса, экономиканы 
дамыту, салық түсімдерін арттыру 
және халықты жұмыспен қамту шара-
лары тезірек нәтиже береді.
Фискалды реформа табысты болсын 
десек, салықтық әкімшілендіру ісін 
жаппай цифрландыру керек. Сыбай-
лас жемқорлыққа қатысты сын-қатер-
лерді барынша азайтып, салық сала-
сындағы үдерістердің ашық болуын 
қамтамасыз ету үшін оны тезірек 
электронды форматқа көшірген аб-
зал.
Бүкіл салық саясатын жиі өзгеріп 
жатқан фискалды ахуалға бейімдеу 
керек, соның ішінде салық мөлшерле-
месін де қайта қараған жөн.
Жеке табыс салығының мөлшерле-
месін азаматтардың кірісіне қарай 
дифференциациялау қажеттігі туын-
дап отыр.
Салықтық әкімшілендіру ісінде жаза-
лау тәсілінен де бас тартқан абзал. 

Мәжбүрлеу шараларын қолданбай-ақ, 
хабарлама жіберу арқылы өндірілетін 
салық берешегінің жоғарғы шегін кө-
теруге болады деп ойлаймын. Ал са-
лық берешегі осы шектен асып кетсе, 
қарыз сомасы аясында ғана шектеу 
қойылуға тиіс. Яғни, борышкердің 
банктегі есеп-шоты толық бұғаттал-
майды. Берешек сомасы тым көп 
болған жағдайда, кепілге мүлік қоюды 
талап етпей, қарызды бөліп төлеуге 
мүмкіндік берген жөн.
Жоспарға сай тексеру тәсілінен 
біржола бас тартуға тырысу керек. Ол 
үшін қатерлердің алдын алу жүйесін 
жетілдіру қажет.
Салық жеңілдіктерінің тиімділігін 
арттыру өзекті мәселеге айналды. 
Кәсіпкерлер өздері пайдаланатын 
салық жеңілдіктері бойынша есеп 
беруге тиіс. Бизнесті дамытуға нақты 
септігі тиетін жеңілдіктерді ғана қал-
дырған абзал. Мысалы, өндірісті 
өркендетеміз деген инвесторларға 
артықшылық беруге болады. Яғни, 
құрылыс салуға, активтерді сатып 
алуға, жаңғыртуға және қайта құруға 
бір реттік салық жеңілдігін берген 
жөн. Терең өңделген өнімді экспортқа 
шығаратын кәсіпкерлерге жеңілдіктер 
беру маңызды. Олар өзге бизнеске 
қарағанда көбірек қолдауға ие болуы 
керек.
Үкімет пен Парламентке жаңа Салық 
кодексінің жобасына қатысты жан-
жақты талқылау жүргізуді тапсыра-
мын.
Қиын болса да, дұрыс шешім қабыл-
дау қажет. Бұл жерде асығыстыққа 
жол беруге болмайды. Жаңа Салық 
кодексін сапалы әзірлеу үшін оны 
қабылдау мерзімін келесі жылға ауы-
стыруға болады деп санаймын.
Көлеңкелі экономика үлесінің жоға-
ры деңгейде қалуы қаржы саласын-
дағы ахуалды ушықтырып тұр. Оны 
айтарлықтай төмендету үшін мұқият 
ойластырылған жан-жақты шаралар 
қабылдаған жөн. Атап айтқанда, ше-
карадағы кеден бекеттеріне қатысты 
барлық жұмысты тез арада аяқтау 
қажет. Сондай-ақ сыртқы сауда опе-
рацияларынан түсетін кірістің басқа 
елдерге заңсыз өтіп кетуіне жол бер-
меу керек.
ЕКІНШІ. Инвестициялық ахуалды ЕКІНШІ. Инвестициялық ахуалды 
және бизнес жүргізуге қажетті жағдай-және бизнес жүргізуге қажетті жағдай-
ды жақсарту жолында үздіксіз жұмыс ды жақсарту жолында үздіксіз жұмыс 
істеу маңызды.істеу маңызды.
Дүние жүзінде инвестицияға талас 
өршіп тұрған кезде елге қаржы тарту 
үшін «дәл осы жерде және дәл қазір» 
қағидасы бойынша шешім қабылдау 
– ең қажет шара. Сондықтан Үкімет 
жанындағы Инвестиция штабына 
ауқымды құзырет берілді. Бұл қадам 
металды терең өңдеу, мұнай-газ-
көмір химиясы, туризм, энергетика 
және машина жасау сияқты маңызды 
салалардағы жобаларды жүзеге асы-
ру қарқынын арттыруға жол ашты.
Экономикаға салынған тікелей инве-
стиция көлемін азайтып алмау үшін 
осы бағыттағы жұмысты күшейту 
керек. Кейбір әкімдер мен министр-
лер инвестор тарту ісіне жөнді атса-
лыспай отырғанын атап өткім келеді. 
Үкімет бұл шаруаны ретке келтіруге 
тиіс.
Мемлекеттік-жекеменшік әріптестік 
арқылы іске асырылатын жобаларды 
сапалы әзірлеу қажет. Әсіресе, ха-
лықаралық қаржы институттары қаты-
сатын жобаларға баса назар аудару 
керек. Үкіметке халықаралық қаржы 
ұйымдары мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестік тәсілімен қаржыландырып, 
толық жүзеге асыратын ауқымды жо-
балардың тізімін жасауды тапсыра-
мын.
Мен биыл мамыр айында «Экономи-
каны ырықтандыру шаралары тура-
лы» Жарлыққа қол қойдым. Бұл құ-
жатта көрсетілген талаптар мүлтіксіз 
орындалуға тиіс.
Мемлекеттің экономикадағы тікелей 
үлесі әлі де жоғары деңгейде қалып 
отыр. Мұндай ахуал нарықтағы теңдік 
шарттарын бұзады, жеке бастама-
ларға тосқауыл болады.
Елімізде мемлекеттік кәсіпорындарды 
басқару саясаты әлі де тиімсіз екенін 
мойындаған жөн. Олардың мақ-
сат-міндетін, қызмет аясын, қаржы-
ландыру тәсілдерін және жұмысының 
басқа да тұстарын тиісті заңдармен 
реттеу қажет. Сонымен бірге хол-
дингтер мен Үкіметтің арасындағы 
қаржы мәселелеріне қатысты ұста-
ным тұрақты әрі жүйелі болуға тиіс.
Мен 2022 жылғы Жолдауымда бәрін 
басынан бастап реттеуді тапсырған 
едім. Реформаның бірінші кезеңінің 
өзінде орынсыз әрі қажетсіз 10 
мыңнан астам талаптың күші жойыл-
ды. Оның бәрі кезінде кәсіпкерлерге 
кедергі келтірген еді.
Бас прокуратура ірі инвестициялық 
жобаларды жүзеге асыруға қолдау 
көрсете бастады. Инвесторларға 
«жасыл дәліз» қағидасы бойынша 
жеңілдіктер берілді. Экономикалық 
қылмыстардың біразы қылмыс деп 
танылмайтын болды.
Алайда кәсіпкерлерден мемлекеттік 
органдардың шектен тыс қадағалап, 
бақылайтыны туралы шағымдар әлі 
де түсіп жатыр. Үкімет Бас прокура-
турамен бірлесіп, инвестициялық аху-
алға әсерін тигізетін жағымсыз үрді-
стерді жоюы керек.
Былтыр бизнес өкілдерімен өткен 
кездесуде бұл мәселе бойынша мен 
нақты ұстанымды айттым. Біз кәсіп 
иелерімен өзара келісімге келдік, яғни 
«капиталды заңдастыру» үшін мін-
детті түрде Қазақстан экономикасына 
қаржы салу қажет болады.
Ең бастысы, салынған қаржы ел игілі-
гіне жарауы керек. Бұл талапты нор-
мативтік тұрғыдан бекітіп алу қажет.
Тиісті реестрге енгізілген кәсіпкерлер-
мен келісім жасаған кезде мемлекет-
ке қайтарылатын активтерді «заңсыз» 

деп танымау туралы норманы бекіту-
ге болады. Бұл – шын мәнінде, ірі 
кәсіп иелерінің мүддесіне сай келетін 
маңызды қадам. Бірақ, кәсіпкерлер де 
қаржыны республикалық бюджетке 
аудару мәселесіне келгенде Үкімет-
пен және Бас Прокуратурамен тығыз 
байланыста жұмыс істеуге тиіс. Бұл 
– әр теңге үшін саудаласпай, қажетті 
шараның бәрін өз еркімен жасау ке-
рек деген сөз. Олар осы елдің азама-
ты ретінде мектеп, аурухана, стадион, 
музей және басқа да әлеуметтік-мә-
дени нысандар салуға қомақты қаржы 
бөлуге міндетті. Мұндай кәсіпкер-
лердің есімі жомарт жандардың «ал-
тын тізіміне» жазылады. Ал, одан бас 
тартқан немесе сөзбұйдаға салған 
кәсіпкерлерге қатысты әңгіме басқа-
ша болады.
2029 жылға қарай орта бизнестің ел 
экономикасындағы үлесі 15 пайызға 
жетуі керек. Бұл – Үкіметтің алдында 
тұрған маңызды міндет. Қазір бұл көр-
сеткіш – 7 пайыз шамасында. Жыл ба-
сында мен орта бизнесті қолдау үшін 
нақты шешімдер қабылдау жөнінде 
тапсырма бердім. Яғни, жан-жақты 
шаралар қолға алынуы керек еді. 
Алайда, іс жүзінде әлі дайын емес.
Әр кәсіпкер қолдаудың қандай түрі 
бар екенін және оған қалай қол жет-
кізе алатынын еш қиындықсыз біліп 
отыруы қажет. Сонда шағын бизнес 
орта бизнес санатына өтуге мүдделі 
болады. Бізде қазір қолдау шарала-
рының 100-ден астам түрі бар. Бұдан 
білікті маманның өзі шатасуы мүмкін. 
Сондықтан мемлекеттік қолдау шара-
ларының қаншалықты тиімді екенін 
мұқият тексеріп шығу керек.
Ұсынылатын жеңілдіктердің бизнес 
өкілдеріне түсінікті бірыңғай тізімін 
әзірлеу қажет. Шағын және орта биз-
несті дамыту үшін финтех тәсілдерін 
пайдалануға болады, бұл мәселе 
бойынша тиісті ұсыныстар бар.
Агроөнеркәсіп кешеніне инвестиция 
тарту – өте маңызды міндет. Тасқын 
судан болған қиыншылықтарға қара-
мастан, диқандарымыз егін егу жұмы-
сын дер кезінде аяқтады. Оларға зор 
ризашылығымды білдіремін.
Биыл егіс науқанына екі есе көп қара-
жат бөлінді. Алайда агроөнеркәсіпке 
бөлінетін бүкіл ақшаның 70 пайы-
зы – мемлекет қаржысы. Бұл салаға 
коммерциялық банктердің қаражатын 
да тарту қажет. Диқандарға өсімі аз 
несие беру үшін мемлекеттік қаржы 
институттарын субсидиялау шарала-
ры қолға алынды. Банктерге қатысты 
осындай тәжірибені қолдану керек.
Мұның бәрі шаруаларды айналымға 
қажетті қаражатпен шұғыл қамта-
масыз етуге, сыбайлас жемқорлық 
қатерін азайтуға және несие алуды 
оңтайландыруға жол ашады.
Агроөнеркәсіп кешенін тікелей суб-
сидиялау тәсілінен арзан несие беру 
тәсіліне біртіндеп көшу – аса маңыз-
ды міндет.
Бөлінген қаражаттың бәрі тиімді жұм-
салуға тиіс. Алайда шындыққа жана-
спайтын ақпарат беру, басқаша ай-
тқанда, мәліметтерді бұрмалау ауыл 
шаруашылығындағы шынайы ахуал-
ды бағалауға кедергі келтіріп отыр.
Арнайы комиссия 2 миллион ірі қара 
және 3 миллионнан астам уақ мал 
санда бар, санатта жоқ екенін анықта-
ды. Егін шаруашылығы саласында 
да осындай жайттар бар екені бел-
гілі болды. Шын мәнінде, мұның бәрі 
– мемлекеттен субсидия алу үшін 
жасалған көзбояушылық. Ондай қыл-
мыстық әрекеттерге тосқауыл қою 
қажет. Ал, мұндай іспен айналысқан 
адамдарды жауапкершілікке тарту 
керек.
Жер – ауыл шаруашылығы саласына 
инвестиция тартудың басты кепілі.
Жер телімдерін қайтару жөніндегі 
арнайы комиссия әкімдіктердің ауыл 
шаруашылығы алқаптарын конкурс 
өткізбей-ақ беру туралы екі мыңнан 
астам заңсыз шешім қабылдаға-
нын анықтады. Бұл мәселе қатысты 
екіұшты ұстаным болмауы қажет.
Заңсыз алынып, пайдаланылмай 
жатқан жер оңтайландырылған рәсім 
бойынша  мемлекетке қайтарылуға 
тиіс. 
Ал, жерді пайдаланушы оған инве-
стиция салып, адал еңбек етіп жат-
са, жұмысқа бөгет жасамау керек. 
Сондай-ақ оның ауылды көркейтіп, 
тұрғындарға тұрақты жұмыс беріп 
отырғанын да ескерген жөн.
Көптеген меншік иесі өздері пайда-
сын көріп отырған жерден мыңдаған 
шақырым алыста тұрады, ондағы 
ауыл тұрғындарына қамқорлық жасау 
ойына кіріп те шықпайды. Бізге мұн-
дай жер иелерінің қажеті жоқ. Үкімет 
пен Бас прокуратура оларға қатысты 
мәселені мықтап қолға алуға тиіс.  
Азаматтар, әсіресе, ауыл тұрғындары 
заңды түрде табысты жұмыс істеп, бо-
лашағының қамын өзі ойлауы  керек. 
Оларды осыған ынталандыру – мем-
лекеттің басты міндетінің бірі.
Былтыр «Ауыл аманаты» жобасы 
басталды. Жалпы нәтижесі жаман 
емес. Енді осы жоба аясында тағы бір 
жаңа тәсілді, яғни «тауар несиесін» 
беру мәселесін қарастыру қажет.
Ауыл тұрғындарына өз өнімдерін өң-
деуге және сатуға мүмкіндік беретін 
инфрақұрылым құру өте маңызды.
Әр ауданда азаматтарға түрлі ауыл 
шаруашылығы дақылдарын өсіруді 
үйрететін орталық ашу қажет. Осын-
дай жоба «Amanat» партиясының ба-
стамасымен Жамбыл облысы Меркі 
ауданында жүзеге асырылды. Үкімет 
пен әкімдер бұл тәжірибені басқа да 
аймақтарға таратуды ойластыруы ке-
рек.
Жалпы, отандық бизнеске және ше-
тел инвесторларына жол ашу – Үкімет 
пен барлық мемлекеттік органның 
міндеті. Ал олардың, яғни бизнестің 
және инвесторлардың заңды қыз-

метіне кедергі жасау аса ауыр құқық 
бұзушылық деп саналуға тиіс. Демек 
ондай әрекетке жол бергендер тиісті 
жазасын алады. Мен бұл туралы 
үнемі айтып жүрмін.
Ал кәсіпкерлер мен инвесторлар өз 
жұмысын адал жүргізіп, заңды сақтап, 
салық төлеуден жалтармауы керек.  
ҮШІНШІ. Еліміздің өнеркәсіп әлеуетін ҮШІНШІ. Еліміздің өнеркәсіп әлеуетін 
толық пайдалану үшін жан-жақты ша-толық пайдалану үшін жан-жақты ша-
ралар қабылдау қажет.ралар қабылдау қажет.
Үкімет 17 ірі жобаның тізімін жасады.
Онда терең өңдеу тәсілін меңгеруге 
басымдық берілген.
Өз шикізатымыз бен құрал-жабдықта-
рымызды барынша пайдалану, ірі 
кәсіпорындарға жапсарлас өндірістер 
ашу маңызды.
Мен жуырда Қарағанды облысында 
болдым. Сол кезде «Qarmet» метал-
лургия комбинатына бардым. Отан-
дық инвестор келген соң, ондағы 
ахуал едәуір тұрақталды. Кәсіпорын 
жаңғыртыла бастады. Бұл қадам өн-
дірілетін өнім көлемін айтарлықтай 
арттыруға тиіс.
Саран қаласының экономикасын әр-
тараптандыру жұмысы жүргізіліп жа-
тыр. Онда автокөлік доңғалағын және 
тұрмыстық техника шығаратын өндірі-
стер іске қосылды. Соның арқасында 
бұл елді мекен моноқалалар сана-
тынан шығарылды. Басқа да моноқа-
лаларға дем беру үшін осы тәжірибені 
қолдану қажет.
Жалпы, аймақтардың өсіп-өркендеуі-
не жол ашатын жаңа өндіріс орында-
рын барынша дамыту керек.
Биыл арнайы Жарлықпен Алатау 
қаласы құрылғанын білесіздер. Бұл 
қала қарқынды дамитын, инновация 
кеңінен қолданылатын әрі білікті ма-
мандар жұмыс істейтін орынға айна-
луы қажет. Үкімет онда жайлы өмір 
сүріп, табысты еңбек етуге, инвести-
ция салуға қолайлы жағдай жасауға 
тиіс.
Автокөлік құрастыру ісінде оң нәтиже-
лер бар. Осы қарқынды сақтап, жер-
гілікті өндіріс көлемін ұдайы арттыру 
керек. Мемлекеттің автокөлік өнер-
кәсібіне көрсетіп жатқан жан-жақты 
қолдауы түптің түбінде толыққанды 
автокөлік құрастыру кластері ретінде 
елдің игілігіне айналуы қажет.
Мұнай-газ-химия саласын одан әрі 
дамыту – маңызды міндет.
Біз полипропилен және полиэтилен 
шығаратын ірі өндірістік жобаларды 
жүзеге асыра бастадық. Бутадиен, 
карбамид, терефтал қышқылын өн-
діруге арналған басқа да болашағы 
зор жобалар қолға алынып жатыр.
«Орта Азия – Орталық» магистраль-
ді газ құбырының елімізге тиесілі 800 
шақырымнан астам бөлігін жаңғырту 
жұмысы өте қысқа мерзімде аяқтал-
ды. Газ тасымалдау бағдарларын 
әртараптандыру және оның қуатын 
арттыру қажет. Тұрғындарды және 
экономиканы газбен қамтамасыз ету 
– Үкіметтің басты міндетінің бірі. Был-
тыр бірқатар газ кеніші игеріле баста-
ды. Сондай-ақ жылына жалпы көлемі 
бір миллиард текше метр газ өндіретін 
жаңа кен орындарын игеру жоспарла-
нып отыр. Әзірге бұл жобалар толық 
іске қосылған жоқ. Сондықтан газды 
ішкі нарыққа тиімді бөлу қажет. Жылу 
электр орталықтарын және қарапай-
ым тұтынушыларды көмір орнына газ 
жағуға көшіру жұмысын байыппен жү-
зеге асырған жөн.
Үкіметке Жаңаөзендегі, Қашағандағы 
және Қарашығанақтағы газ өңдеу 
кәсіпорындарының құрылысын тезде-
туді тапсырамын. Бұл – басты міндет.
Осы саланы табысты дамыту үшін 
инвестицияның қайтарымын қамта-
масыз ететін пәрменді ынталандыру 
шараларын қысқа мерзімде қабыл-
дау, соның ішінде ақылға сыйымды 
тарифтер мен көтерме бағаларды 
белгілеу керек.
Газ кеніштеріне геологиялық барлау 
жасау үшін жаңа инвестиция тарту 
тұрғысынан алғанда бұл шаралар өте 
маңызды. Әйтпесе, экономиканы қа-
жетті көлемде газбен қамтамасыз ету 
мүмкін емес.
ТӨРТІНШІ. Инфрақұрылымға қаты-ТӨРТІНШІ. Инфрақұрылымға қаты-
сты өзекті мәселелерді шешу қажет.сты өзекті мәселелерді шешу қажет.
Бұл жұмыс, ең алдымен, энергетика Бұл жұмыс, ең алдымен, энергетика 
және коммуналдық шаруашылық са-және коммуналдық шаруашылық са-
ласында жүргізілуге тиіс.ласында жүргізілуге тиіс.
Қазір энергия өндіретін жаңа нысан-
дар салу үшін берілетін несие шарт-
тарын қолайлы деп айта алмаймыз. 
Сондықтан Үкімет қаржы институтта-
ры арқылы ұзақ мерзімге арналған 
қолжетімді несие беру жолдарын ой-
ластыруға тиіс.
Мемлекеттің ұзақ уақытқа арналған 
нақты тариф саясаты, яғни тиісті 
жоспары болуы керек. Бұл – осы 
салаға «ұзақ мерзімге инвестиция 
тартудың» негізгі шарты. Алайда 
тұтынушыларға арналған тарифтің 
орынсыз өсуіне жол беруге болмай-
ды.
Энергетика және коммуналдық ша-
руашылық саласын жаңғырту жөнін-
дегі ұлттық жобаны жыл соңына 
дейін бекіту керек. Коммуналдық 
ресурстарды үнемдеу мәдениетін қа-
лыптастыру – өте өзекті мәселе.
Келесі жылдан бастап нақты ереже-
лер енгізілуге тиіс. «Көп тұтынсаң – 
көп төлейсің» қағидатын басшылыққа 
алу қажет. 
Алайда тұтынушылар жеке монопо-
листердің шырмауында жалғыз қал-
мауға тиіс.
Заңнамаға әлеуметтік маңызы бар 
қызметтер деген ұғым енгізілуі ке-
рек. Оны мемлекеттік қызмет көрсету 
үдерісі сияқты реттеген жөн.
Қазір әлемде энергия тапшылығы кү-
шейіп барады. Елімізге сенімді және 
экологиялық таза қуат көздері аса қа-
жет. Сондықтан біз атом энергетика-
сын дамытуға баса мән беруіміз керек 
деп ойлаймын.
Себебі экономикамыз күн өткен сай-

ын мол энергияны қажет етуде. Мұн-
дай сұранысты атом энергетикасы 
қамтамасыз ете алады. Қазір да-
мыған және дамушы 30 мемлекетте 
200-ге жуық атом электр стансасы жұ-
мыс істеп тұр.
Біз еліміздің өзіне тән ерекшелігін 
және ұзақ мерзімге арналған ұлттық 
мүдделерімізді ескере отырып, тек 
алға қарай жүруіміз қажет. Бір сөзбен 
айтсақ, болашақты ойлауымыз керек. 
Сондықтан мен атом электр станса-
сын салуға қатысты барынша байып-
ты шешім қабылдау қажеттігін ұдайы 
айтып келемін.
Стратегиялық жоспарларды қоғамда 
кеңінен талқылау керек деп санай-
мын.
Ел өміріндегі әрбір маңызды қадам 
жұртшылықпен бірлесіп жасалуға 
тиіс. Атом электр стансасы туралы 
референдумға қатысты да дәл солай 
болуы керек. Былтыр мен бұл мәсе-
ле бойынша өз пікірімді айттым, яғни, 
референдум тақырыбының қоғам 
талқысына түскеніне бір жыл болды. 
Бұл азаматтарымыздың жан-жақты 
ойланып, салмақты шешім қабылда-
уына жеткілікті мерзім деп ойлаймын. 
Сондықтан мен Үкіметтің ұсынысын 
қолдаймын.
Атом электр стансасын салу мәсе-
лесіне қатысты жалпыұлттық рефе-
рендум биылғы 6 қазанда өтеді. Бүгін 
тиісті Жарлыққа қол қоямын.
Алдағы референдум кең ауқымды 
жалпыұлттық диалогтың тағы бір ай-
қын көрінісі болмақ. Шын мәнінде, 
бұл – «Халық үніне құлақ асатын мем-
лекетке» тән сипат. Біз осындай қа-
дамдар арқылы жаңа қоғамдық-саяси 
мәдениеттің негізін қалаймыз. Маңыз-
ды мемлекеттік шешімдер қабылдау-
дың жаңа үлгісін жасаймыз.
Келесі мәселе. Көлік-логистика секто-
рын дамыту – стратегиялық мәні ай-
рықша басымдық.
Еліміз Еуразия құрлығының дәл ор-
тасында орналасқан. Бұл – бізге 
әлемдік бәсекеде зор мүмкіндік бе-
ретін артықшылық. Сондықтан көлік 
инфрақұрылымына салынып жатқан 
әрбір инвестиция өзін-өзі ақтайтыны 
сөзсіз.
Біз кейінгі ұрпаққа жоғары сапалы 
авто және теміржолдарды қалдыруы-
мыз керек. Сондай-ақ тиімді жұмыс 
істейтін әуе хабтарын, теміржол бе-
кеттері мен теңіз порттарын салуы-
мыз қажет. Бұл ретте бірқатар кешен-
ді мәселені шешкен жөн.
Теміржол саласында реформа жасау 
үшін тариф жүйесі қайта қаралуы ке-
рек. Бұл – айдан анық нәрсе. Жаңа 
тарифтер теміржол желісін қалыпты 
жағдайда сақтауға және оның тасы-
мал қабілетін арттыруға мүмкіндік 
береді.
«Қазақстан темір жолы» компания-
сы үш ірі инфрақұрылымдық жоба-
ны қолға алды, яғни теміржол салып 
жатыр. Оның жалпы ұзындығы мың 
шақырымнан асады. Бұл жобалар 
бекітілген мерзімде және өте сапалы 
іске асырылуға тиіс.
Автокөлік жолдарының жай-күйі 
– өзекті мәселе. Мен бұл туралы 
осыған дейін де айттым. Биыл еліміз-
де 12 мың шақырымға жуық жол са-
лынып, жөнделіп жатыр. Қазақстанда 
мұндай ауқымды жұмыс бұрын-соңды 
болмаған. Астана-Алматы, Ақтөбе-А-
тырау-Астрахань, Талдықорған-Өске-
мен бағытындағы күре жолдарды 
қайта жаңғырту жұмыстары аяқталып 
қалды. 2,5 мың шақырымға созыла-
тын облысаралық және ауданаралық 
жолдарды орта деңгейде жөндеуге 
арналған бағдарламаның мән-маңы-
зы зор. Дәл осы жолдармен жұрт өте 
жиі жүреді. Сондықтан бағдарлама-
ның ауқымын кеңейтіп, оған кемінде 
10 мың шақырым жолды қамтуды 
тапсырамын.
Әрине, мұнда саннан гөрі сапа маңы-
здырақ. Сол үшін инновациялық за-
манауи әдіс-тәсілдерді кеңінен қол-
данған абзал. Бұл жұмысқа қоғамдық 
бақылауды күшейту үшін бірыңғай 
цифрлық платформаны іске қосқан 
жөн. Онда барлық жолды, соның ішін-
де, қала аумағындағы жолдарды са-
луға және жөндеуге қатысты ақпарат 
болуы керек.
Қазақстан цифрландыру саласында 
қол жеткізген жетістіктерін еселей 
түсуге тиіс. «Электронды үкімет» 
платформасына жасанды интеллект 
технологиясын барынша енгізу қа-
жет. Қазақстан жасанды интеллектіні 
кеңінен қолданатын және цифрлық 
технологияларды дамытып жатқан 
елге айналуға тиіс. Бұл – Үкіметтің 
басты міндетінің бірі. Парламент де-
путаттарын осы жұмысқа атсалысуға 
шақырамын.
Келесі жылы Астанада Жасанды ин-
теллект ұлттық орталығын іске қосу 
керек. Бұл орталық оқушылар, сту-
денттер, ғалымдар және кәсіпкерлер 
үшін әрдайым ашық болады.
Цифрлық активтер мен майнингті 
заңмен реттеп, криптобиржаларды 
одан әрі дамыту ісін жалғастырған 
жөн. Елімізде экономикаға қажетті 
электр қуатын өз керегіне шамадан 
тыс пайдаланатын, сөйте тұра са-
лықты аз төлейтін кәсіпкерлер бар. 
Міне, осындайларды жөнге салу ке-
рек.
2025 жылы Каспий теңізі арқылы тал-
шықты-оптикалық байланыс желісін 
тарту жобасы аяқталмақ. Еліміз 
үшін бұл жобаның маңызы зор. Сол 
арқылы мәліметтердің халықаралық 
арнасымен және трансшекаралық 
ағынымен байланысты цифрлық ин-
фрақұрылым құра аламыз.
Жалпы, телекоммуникация желілері 
мен дата-орталықтарын барын-
ша жетілдіруге, кибер-қауіпсіздіктің 
әлемдік стандарттарын енгізуге және 
мамандарымыздың біліктілігін артты-
руға қатысты жұмысты жалғастыру 

керек.
Әуе хабтарын дамыту – өте маңызды 
міндет.
Қазақстанның әуе кеңістігі арқылы 
жыл сайын 150 мың тоннаға жуық жүк 
тасымалданады. Алдағы төрт жылда 
бұл көрсеткішті екі есе ұлғайтуға бо-
лады. Әуежайларымыздың жүк тасы-
малдау мүмкіндігін арттыру үшін бар-
лық жағдайды жасау керек.
Ішкі әуе бағдарларын дамытуға ай-
рықша назар аударған жөн. Бұл, 
әсіресе, негізгі туризм нысандары-
ның инфрақұрылымын жақсарту үшін 
маңызды.
Балқаш және Алакөл демалыс ай-
мақтарындағы ұшу-қону жолақтары 
толық жаңғыртылды. Қатонқарағай, 
Зайсан және Кендірлі өңірлерінің де 
туристік әлеуетін дұрыс пайдалану қа-
жет. Осындай демалыс аймақтарын-
да сапасы жоғары жол инфрақұрылы-
мы бар әуе бекеттері мен әуежайлар 
салу керек.
Өнеркәсіпті дамыту қорының есебі-
нен кіші авиация ұшақтарын алған 
жөн.
Туризм жобаларын жүзеге асырғанда 
табиғатқа зиян келтірмей, экология-
ны сақтау барынша маңызды екенін 
ерекше атап өткім келеді.
Келесі. Ирригация жүйелері және 
жалпы су шаруашылығы мәселесімен 
мұқият айналысу қажет.
Көктемдегі алапат тасқын бүкіл еліміз 
үшін үлкен сынақ болды. Сол қиын 
күндерде біз ынтымағы жарасқан ел 
екенімізді көрсеттік. Қазақстанның әр 
аймағынан жиналған еріктілер мен 
жанашыр азаматтар зардап шеккен 
жұртқа көмек қолын созды. Менің 
елдік істен шет қалмау туралы үн-
деуіме ірі бизнес өкілдері де қолдау 
білдірді. Мемлекеттің батыл әрекеті 
мен халықтың өзара тілектес болуы-
ның арқасында аса қиын жағдайдан 
аман-есен өттік. Дегенмен, орталық 
және жергілікті билік өкілдері осы 
оқиғадан сабақ алуы керек.
Қазіргі заманда біз кез келген қатерге 
дайын болуымыз қажет. Сондықтан 
қарғын суды жинап, диқандардың қа-
жетіне жарату үшін оны дұрыс сақтай 
білген жөн. Гидрология бекеттерін 
жөндеп, жаңғырту қажет. Суды барын-
ша үнемдеу жұмысын ұйымдастыру 
керек. Бұл – ең алдымен, ауыл ша-
руашылығына қатысты мәселе, яғни 
су үнемдеу технологиясын, әсіресе, 
ауыл шаруашылығында кеңінен қол-
дану қажет.
Су қорын жинап, оны тиімді пайдала-
нып, ирригация жүйесін дұрыс қолда-
на алсақ, бұл салаға да инвестиция 
тартуға болады. Сондықтан тариф са-
ясатын реттеп, инвесторларға тиімді 
қолдау шараларын ұсыну қажет. Бұл 
– Үкіметтің алдында тұрған маңызды 
міндет. Нақты жұмысқа кірісу керек.
БЕСІНШІ. Еліміздің кадрлық әлеуетін БЕСІНШІ. Еліміздің кадрлық әлеуетін 
біртіндеп арттыру өте маңызды.біртіндеп арттыру өте маңызды.
Экономиканы білікті мамандармен 
қамтамасыз ету – аса өзекті міндет. 
Ең алдымен, су, энергетика, құрылыс 
және басқа да салаларда қатты бай-
қалып отырған кадр тапшылығын жою 
қажет.
Сондай-ақ болашақта сұранысқа ие 
болатын кәсіптер үшін білікті маман-
дар даярлау керек. Бұл бағытта нақты 
жұмыстар басталды.
Үкімет жоғары білім саласын халықа-
ралық білім беру кеңістігімен ықпал-
дастырып жатыр. Қазірдің өзінде 
елімізде шетелдің белгілі 23 жоғары 
оқу орны жұмыс жүргізе бастады.
Оларға мейлінше қолдау көрсету ке-
рек. Атап айтқанда, маман даярлауға 
берілетін мемлекеттік тапсырысты 
біртіндеп көбейткен жөн. Бұл тәсілді 
білім бағдарламасы заман талабына 
сай келетін өз оқу орындарымызға да 
қолдануға болады.
Осы ретте грант құны жастарды са-
палы оқытуға мүмкіндік беруге тиіс. 
Мемлекет қаржысын университеттің 
бәріне шашыратып, оңды-солды та-
рата беруге болмайды.
Үздік университеттердің нақты сек-
тормен байланысын нығайту керек. 
Инновациялық саясатты еліміздің 
ғылыми-технологиялық басымдықта-
рымен үйлестіру қажет. Мұндай қа-
дам әр саладағы инновацияға серпін 
береді. Сондай-ақ жоғары оқу орын-
дарындағы қолданбалы ғылымның 
әлеуетін арттырады. Сонымен қатар 
ғалымдардың шетелдегі тағылымда-
масын әншейін синекураға және 
«академиялық туризмге» айналдыр-
мау керек.
Жоғары оқу орындары ғана емес, 
техникалық және кәсіптік білім беру 
мекемелері де білікті кадрлар даяр-
лауы қажет. Үкімет колледжде жақсы 
оқыған түлектерді мамандығы бойын-
ша мемлекеттік қызметке алу мүмкін-
дігін қарастыруға тиіс.
Кәсіптік білім беру саласына реформа 
жасау – айрықша өзекті мәселе. Бұл – 
экономиканың өсімін қамтамасыз ету 
және инвестициялық тартымдылығын 
арттыру үшін аса қажет қадам.
Мен 2025 жылды Жұмысшы маман-
дықтары жылы деп жариялаймын. 
Осы уақыт ішінде техникалық және 
кәсіби білім беру жүйесін реформа-
лау қажет. Сондай-ақ біз жұмысшы 
мамандықтарын дәріптеу арқылы 
қоғамда еңбекқор және нағыз маман 
болу идеясын насихаттаймыз.
Адал әрі табанды еңбегімен табысқа 
жеткен адамдар қашанда құрметті, 
сыйлы болуы керек. Бұл біз ұсынып 
отырған «Адал азамат – Адал еңбек 
– Адал табыс» қағидатына толық сай 
келеді.
Бір сөзбен айтқанда, біздің қоғамда 
еңбекқорлық, кәсібилік сияқты қаси-
еттер өте жоғары бағалануға тиіс. Өз 
кәсібін  жетік меңгерген мамандар ұлт 
сапасын арттырады. Сондықтан біз 
еңбек адамының мәртебесін көтеріп 
жатырмыз. Бұл бағыттағы жұмыс 
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тоқтамайды, жалғаса береді.
Жұмыстың жаманы жоқ, кез келген 
еңбек – қадірлі. Ең бастысы, әркім 
жауапкершілікті терең сезініп, өз мін-
детін сапалы атқаруға тиіс. Сонда 
ғана еліміз дамудың сара жолына 
түседі.
Халқымызда «Жұмыстың көзін та-
пқан байлықтың өзін табады» деген 
сөз бар. Кәсібіне адал әрі жауапкер-
шілікпен қараған адам қашанда лай-
ықты бағасын алады. Бұл түсінікті 
қоғам санасына сіңіру қажет. Аза-
маттарға құрметті атақ берудегі түпкі 
мақсатымыз да – осы. Бұған дейін 
мұғалімдерге, дәрігерлерге және 
мәдениет қайраткерлеріне осындай 
атақтар беріле бастады. Бұл – өте 
жақсы бастама, оның аясын кеңейту 
керек.
Біз түрлі саладағы мамандарға, қа-
тардағы жұмысшыларға құрмет көр-
сетуіміз қажет. Бәсекеге қабілетті 
экономикасы бар озық ел боламыз 
десек, ең алдымен, адал еңбекті баға-
лаған абзал. Сондықтан инженерлер-
ге, геологтарға, кен орнын игеруші ма-
мандарға, ауыл шаруашылығы, көлік 
және су саласының қызметкерлері-
не, ғалымдар мен өнертапқыштарға 
берілетін құрметті атақтар мемлекет-
тік марапаттар санатына қосылады.
Еңбегінің мемлекеттік деңгейде баға-
лануы барша кәсіп иесіне ерекше 
шабыт береді, еңбек адамның абы-
рой-беделін көтереді.
Еліміздің кадрлық әлеуетін артты-
ру ісінде орта білім беру жүйесі өте 
маңызды рөл атқарады.
Менің тапсырмаммен «Жайлы мек-
теп» ұлттық жобасы жүзеге асы-
рылып жатыр. 2025 жылдың соңына 
дейін заманауи үлгідегі 217 мектеп 
пайдалануға беріледі деп жоспар-
ланған. Осы өте маңызды жұмысты 
«Самұрық-Қазына» қоры қадағалап 
отыр. Үкімет пен әкімдер бұл шаруаға 
белсене атсалысуға тиіс. Депутаттар 
да ортақ істен шет қалмайды деп ой-
лаймын.
Үкімет жайлы мектептерді арнайы 
басқару жүйесін енгізуді ойластыруы 
керек.
Сонымен бірге еліміздегі 1300 мек-
тепке күрделі жөндеу жүргізу қажет. 
Үкімет әкімдермен бірге оны қаржы-
ландыру көздерін анықтап, соның 
ішінде демеушілерден де қаражат 
тартып, 3 жыл ішінде бұл мектептерді 
толық жаңартуы керек.
Мемлекет кепілді төлемдер үшін қы-
руар қаражат бөледі. Оның ішінде 
жекеменшік мектептерге берілетін 
қаржы да бар. Мысалы, 250 мыңнан 
астам бала оқитын жекеменшік мек-
тептерге биылдың өзінде бюджеттен 
134 миллиард теңге бөлінді.
Ата-аналар мемлекеттің жеке мен-
шік мектептерге нақты көмек беріп 
жатқанын білуге тиіс. Осыған орай әр 
балаға норматив бойынша бөлінген 
қаражат көрсетіліп тұруы қажет. Сон-
да азаматтарымыз әлеуметтік бағдар-
ламаларға бөлініп жатқан қаржы ту-
ралы шынайы ақпараттан хабардар 
болады.
Бұдан бөлек, мектептердің жұмысын 
жақсарту шараларын қолға алған жөн.
Мұғалімдердің біліктілігін арттыруға 
және әлеуметтік мәртебесін көтеруге 
көңіл бөлген абзал.
Ұстаздар – ұлттың зияткерлік қуаты. 
Олар білімді ұрпақ тәрбиелеу арқылы 
еліміздің өркендеуіне жол ашады. 
Үздік оқу бағдарламасы, заманауи 
мектептер, озық басқару жүйесі болса 
да, ұстаз білікті болмаса, оның бәрі 
бекер екені анық. Сондықтан педа-
гогикалық жоғары оқу орындарына 
талапты, қабілетті жастарды қабыл-
дауға баса мән беру керек. Жалпы, 
бұл бағыттағы жұмыстың беталысы 
жақсы, оны жалғастыру қажет.
Баланы мектепке дайындау мәселе-
сіне айрықша назар аударған жөн. 
Мектепке дейінгі тәрбие беру және 
оқыту ісіне мемлекетпен қатар ата-а-
налар да жауапты. Сондықтан мек-
тепке дейінгі білім беру саласында әр 
балаға бөлінетін қаражат отбасының 
нақты табысына байланысты болуы 
керек. Осылайша, біз білім беру жүй-
есін  одан әрі жетілдіру арқылы шын 
мәнінде мұқтаж азаматтарға көмек 
көрсетеміз және мемлекеттік қолдау-
дың ашық болуын қамтамасыз етеміз. 
Түптеп келгенде, азаматтарымыздың  
әлеуетін арттырамыз. 
АЛТЫНШЫ. Ұлт саулығын нығайту АЛТЫНШЫ. Ұлт саулығын нығайту 
үшін кешенді шараларды қолға алып, үшін кешенді шараларды қолға алып, 
халықты әлеуметтік қолдау жүйесін халықты әлеуметтік қолдау жүйесін 
жаңғырту керек.жаңғырту керек.
Міндетті әлеуметтік медициналық 
сақтандыру жүйесінің енгізілуі денсау-
лық сақтау саласына қосымша ресур-
стар әкеліп, жеке меншік медицинаға 
зор пайдасын тигізді.
Биыл денсаулық сақтау саласына 
бюджеттен 3,3 триллион теңге қаржы 
бөлінді. Бірақ, оның нәтижесі әлі 
көрініп жатқан жоқ.
Медициналық сақтандыру жүйесіне 
қатысушылар арасында міндеттердің 
дұрыс бөлінбеуі бұрмаланған ақпа-
раттың көбеюіне әкеп соқтырды. На-
уқастарға мемлекет кепілдік берген 
қызметтерді ақылы негізде алуды 
немесе бірнеше ай бойы кезек күтуді 
ұсыну жайттары аз емес. Бұған жол 

беруге болмайды.
Бюджеттің мүмкіндігі мен міндетте-
месін ескере отырып, мемлекет кеп-
ілдік беретін медициналық көмектің 
бірыңғай базалық топтамасын жасау 
қажет. Ал одан асып кеткен шығын-
ның бәрі сақтандыру жүйесі арқылы 
төленуге тиіс.
Цифрландыру болмаса, мұндай 
ауқымды өзгерістерді сәтті жүзеге 
асыру мүмкін емес. Бір-біріне бай-
ланысы жоқ ондаған бағдарлама 
мен ақпараттар базасының орнына 
бірыңғай мемлекеттік медициналық 
ақпарат жүйесін жасау керек.
Жаңа жүйе, меншік түріне қара-
мастан, мемлекеттік тапсырыс ала-
тын медицина мекемелерінің бәрі-
не толық бақылау жасалуын және 
мәліметтердің шынайы болуын қамта-
масыз етуі қажет. Үкімет осы маңызды 
мәселені шешуге дереу кірісіп, бұл 
бағыттағы жұмыстың барысы жөнінде 
маған және депутаттық корпусқа есеп 
беріп отыруға тиіс.
Еліміздегі денсаулық сақтау саласын 
дамыту үшін мемлекеттік-жекеменшік 
әріптeстік тетіктері арқылы ресур-
старды белсенді тарту қажет. Өкінішке 
қарай, шетелдердің мемлекеттік-же-
кеменшік әріптeстікке қатысты озық 
тәжірибелері заңнамамызда толық 
көрініс тапқан жоқ. Мұның бәрі жоба-
лардың тиімсіз болуына, бюджетке 
түсетін салмақтың тым артуына әкеп 
соқтырады. Бұл тәсілдерді қайта қа-
рап, инвестиция тарту үшін ақылға қо-
нымды тарифтер ұсыну қажет. Үкімет 
денсаулық сақтау және білім беру са-
ласындағы мемлекеттік-жекеменшік 
әріптестікке қатысты жаңа норматив-
тер мен ережелер әзірлеуі керек.
Білікті медицина мамандарының 
тапшылығы – әлі де өзекті мәселе.
Бұл мәселені шешу үшін, ең ал-
дымен, медицина саласындағы білім 
сапасын барынша арттырған жөн. 
Соның ішінде грант құнын білім беру 
үдерістерінің деңгейіне қарай саралау 
арқылы белгілеп,  тиімді тарату қажет.
Баршаңызға мәлім, мен бұқаралық 
спортты дамытуға ерекше
мән беріп отырмын. Жастарымыз дені 
сау, мықты азамат болып өсуі керек. 
Сондықтан ұлт саулығын сақтау үшін 
бұқаралық спорттың маңызы айрық-
ша. Жақында мен Олимпиадаға қа-
тысушылармен кездестім, спорттағы 
нақты міндеттер мен басымдықтарға 
тоқталдым.
Шын мәнінде, бұл саладағы заңна-
маны жаңартатын кез келді деп ой-
лаймын. Заңға енгізілетін өзгерту-
лер бұқаралық спорт пен балалар 
спортын дамытуға зор серпін береді. 
Сондай-ақ болашақ жеңімпаздар 
шоғырын даярлауға жол ашады. Де-
путаттар осы маңызды заң жобасына 
айрықша мән бергені жөн деп санай-
мын.
Келесі мәселе. Әлеуметтік тұрғыдан 
осал азаматтарға қолдау көрсету – 
өте маңызды міндет. Сондықтан мем-
лекет әлеуметтік шығыстарды біртін-
деп ұлғайтып жатыр. Қазір бюджеттің 
жартысынан көбі әлеуметтік салаға 
жұмсалады.
Балалы отбасыларды қолдау үшін 
сәби күтіміне өтемақы төлеу мерзімі 
бір жылдан бір жарым жылға дейін 
ұзарды.
Зиянды еңбек жағдайында жұмыс 
істейтін азаматтарға биылдан бастап 
арнайы төлемдер беріліп жатыр. 
«Ұлттық қор – балаларға» ауқымды 
жобасы іске қосылды. 7 миллион ба-
ланың есепшотына Ұлттық қордың 
табысынан жалпы сомасы 300 мил-
лиардтан астам теңге аударылды. 
Дегенмен қазір мемлекет тарапынан 
қолдау көрсетілген кезде азаматтар-
дың нақты табысы ескерілмей жатқа-
нын мойындау қажет. Басқаша айтсақ, 
әлеуметтік қолдауға мүлде мұқтаж 
емес ауқатты отбасылар да мемле-
кеттен көмек алады. Мұндай жайттар 
аз емес. 
Осыны ескере отырып, халықты қол-
дау тәсілдерін жетілдіре түсу қажет. 
Сондықтан, Үкіметке алдағы жылдың 
басынан бастап «Әлеуметтік әмиян» 
жобасын жүзеге асыруды тапсыра-
мын.
Мемлекеттік қолдау шын мәнінде 
мұқтаж адамдарға көрсетілуі қажет. 
Бір сөзбен, кез келген әлеуметтік 
көмек әділ, ашық және тиімді болуға 
тиіс. 
ЖЕТІНШІ мәселе. Экологиялық аху-ЖЕТІНШІ мәселе. Экологиялық аху-
алды жақсарту – алдымызда тұрған алды жақсарту – алдымызда тұрған 
негізгі міндеттің бірі. Біз қоғамда қор-негізгі міндеттің бірі. Біз қоғамда қор-
шаған ортаны қорғаудың мән-маңы-шаған ортаны қорғаудың мән-маңы-
зын кеңінен дәріптеуіміз керек.зын кеңінен дәріптеуіміз керек.
Халықты экологиялық факторлардың 
жағымсыз әсерінен сақтау қажет. Биз-
нес өкілдері табиғатты қорғау ісіне 
зор жауапкершілікпен қарауы керек. 
Үкімет пен «Атамекен» палатасы осы 
бағытта нақты шаралар қабылдауға 
тиіс. Бұл салаға озық технологиялар-
ды кеңінен енгізу жұмысын жалғасты-
ру қажет. Табиғатты ластайтын қал-
дықтарға мониторинг жасайтын озық 
жүйе ойдағыдай жұмыс істеуге тиіс.
Қазақстанның бірегей жануарлар 
және өсімдіктер әлемін сақтау мәсе-
лесі әрдайым өзекті болып қала бер-
мек. Мемлекет алдағы уақытта да кең 
байтақ даламызды және орманымыз-

ды өрттен қорғау үшін барлық қажетті 
шараны қабылдайды.
Қазақстанның табиғаты өте бай және 
алуан түрлі. Алайда орман-тоғай-
лар жеріміздің 5 пайызын ғана алып 
жатыр. Табиғаттың әр алуандығын 
сақтау үшін біз орман алқаптарын кө-
бейтуіміз қажет.  Бұл міндет еліміздің 
тұрақты әлеуметтік-экономикалық 
дамуы үшін де өте маңызды. Мен 
Президент болып сайланған күннен 
бастап осы мәселеге ерекше мән 
беріп келемін.
Елімізді көгалдандыру жұмысының 
қарқыны жаман емес. Тоқтап қал-
май, оны жалғастыру қажет. «Семей 
орманы» аясында орман тұқым бағы 
бар. Бұл – Орталық Азиядағы халықа-
ралық озық талаптарға сай көшет 
өсіретін бірден-бір кешен. Осы жоба-
ны басқа да орманды аймақтарда жү-
зеге асырған абзал.
Орман-тоғайды көбейту бүкіл елді жұ-
мылдыратын нағыз халықтық идеяға 
айналуы керек. Сондықтан ел ішінде 
ауқымды ақпараттық-түсіндіру жұмы-
старын жүргізген жөн.
Баршаңызға мәлім, елімізде көктем-
нен бері «Таза Қазақстан» жалпыұлт-
тық экологиялық акциясы жүріп жа-
тыр. Бұл – тұтас халықты ұйыстырған 
берекелі бастама.
«Таза Қазақстан» шарасына бірне-
ше айдың ішінде 3 миллионға жуық 
азамат атсалысты. Жүздеген мың 
үйдің ауласы тазартылды, 1 милли-
он тоннадан астам қоқыс жиналды. 
Осындай игі шаралардың арқасында 
қоғамда жаңа мәдениет, жаңа қоғам-
дық этика орнығып келеді. Мұны туған 
елге деген сүйіспеншілік, жанашыр-
лық деуге болады. Ұлттың жаңа сапа-
сы осындай нақты шаралар арқылы 
қалыптасады. Бұл – уақытша науқан 
емес. Осы маңызды жоба жыл бойы 
жалғаса беруге тиіс. Себебі, шынын 
айтқанда, кейбір санасыз азаматта-
рымыз табиғатты, көшелерді әлі де 
ластап жатыр. Осындай адамдардың 
әрекетіне заң бойынша тосқауыл қою 
керек. Бір сөзбен, қоршаған ортаның 
тазалығы әркімнің күнделікті дағды-
сына айналуы қажет.
Халқымыздың бойында жақсы қаси-
еттер өте көп. Мысалы, өзге елдер 
бізді қонақжай, ақкөңіл халық ретінде 
біледі. Дәл солай тазалық жұртымы-
здың қанына, жанына сіңген қасиет 
болуы керек.
«Таза Қазақстанның» аймақтарда 
сапалы жүзеге асуына әкімдер ті-
келей жауапты. Олар жұртқа істің 
мән-маңызын түсіндіріп, жұмысты 
дұрыс үйлестіруге міндетті.
Аймақ басшысы шаруашылықпен 
ғана айналыспайды. Әкім қоғамдық, 
рухани мәселелерді әрдайым назар-
да ұстауға тиіс. Әрбір басшы елмен 
етене жұмыс істеуі керек, тұрғындар-
мен сенімді байланыс орнатуы қажет. 
Сонда жұрт та оның бастамаларын 
қолдайды, ел үшін пайдалы іске жұ-
мыла кіріседі. Әкімнің абырой-беделі 
дегеніміз де – осы.
СЕГІЗІНШІ. Мемлекеттік басқару ісінің СЕГІЗІНШІ. Мемлекеттік басқару ісінің 
тиімділігін барынша арттыру керек.тиімділігін барынша арттыру керек.
Мен «Халық үніне құлақ асатын мем-
лекет» тұжырымдамасын ұсынға-
лы бес жылдан астам уақыт өтті. 
Осы уақыт ішінде қоғам мен билік 
құрылымдары арасындағы қарым-қа-
тынас мәдениетін өзгерте алдық. 
Пікір білдірудің бірқатар тиімді тетігі 
және түрлі диалог алаңдары пайда 
болды. Мемлекеттік қызметшілердің 
азаматтармен тікелей сөйлесуі қа-
лыпты жағдайға айналды. Бұл тұжы-
рымдама мемлекеттік қызметшілер 
мінез-құлқының жаңа моделін қалып-
тастырды. Олар жауапкершілікпен, 
проактивті, ашық және тиімді жұмыс 
істей бастады.
Дегенмен мемлекет пен қоғам ара-
сындағы диалогтың сапасын одан әрі 
арттыра түсу үшін бәріміз адал әрі 
әділ болуымыз, тек заң аясында әре-
кет етуіміз, берген уәдеміз бен ісіміз 
үшін жауап бере білуіміз керек.
Біз талқыланып жатқан мәселелердің 
мән-жайын біле бермейтін, тым асыра 
сілтеуге бейім тұратын популистердің 
қоғамдағы кейбір бастамаларды іліп 
алып, өз мүддесіне бұрып әкететінін 
көріп жүрміз. Мұның демократияға еш 
қатысы жоқ.
Өтініштерді қарауға қатысты жұмы-
стың бірыңғай экожүйесі қалыптаса 
бастағаны өте маңызды. Бұл жүйе 
халықтың қажеттілігі мен талап-ті-
легін нақты біліп отыруға мүмкіндік 
береді. Мемлекеттік органдар өз жұ-
мысын жетілдіру үшін азаматтардың 
өтініштерін талдауға көбірек назар 
аударуға тиіс.
Азаматтарымыздың соңғы жылдар-
дағы тағы бір талабы – әкімдерді тіке-
лей сайлау жүйесін енгізу. Бұл талап 
та орындалды.
Ауыл әкімдерін тікелей сайлау жүй-
есі 2021 жылы енгізілді. Содан бері 
2,5 мыңға жуық әкім сайланды. Бұл 
– барша ауыл әкімдерінің 90 пайызға 
жуығы деген сөз. Қалғандары әкімнің 
өкілеттік мерзімі аяқталған кезде өз 
ретімен сайлана береді. 
Жаңа әкімдердің 60 пайызы бұрын 
мемлекеттік қызметте  жұмыс істеме-
ген.  Олардың арасында әртүрлі кәсіп 
иелері, түрлі партия өкілдері бар. Ор-

таша жасы – 46 жас. Бір сөзбен айт-
сақ, халық өзі таңдаған әкімдердің 
құрамы едәуір жаңғырды.
Былтыр күзде алғаш рет аудан және 
облыстық маңызы бар қала әкімдерін 
сайлай бастадық. Барлық облыста 45 
әкім жаңа тәсілмен сайланды. Біз сай-
лау нәтижесін және сайланған әкім-
дердің жұмысын жан-жақты зерде-
ледік. Соның қорытындысы бойынша 
түбегейлі шешім қабылдадық. Келесі 
жылдан бастап жаңа жүйеге біржола 
көшеміз. Бұдан былай аудан және 
облыстық маңызы бар қалалардың 
әкімдері тікелей сайлау арқылы ғана 
қызметке келеді. Әкімдердің өкілеттік 
мерзімі аяқталуына қарай, яғни рота-
ция мерзімі жеткенде сайлау біртін-
деп өткізіле береді. Бұл да – саяси 
жүйені реформалау ісіндегі кезекті 
маңызды қадам. Саяси реформа – 
бір реттік науқан емес. Мемлекеттің 
дамуына қажет болса, реформалар 
осылай үздіксіз жалғаса береді.
Мемлекеттік қызметшілердің білік-
тілігін арттыру мәселесі әлі де өзекті. 
Үміткерді кызметке тағайындаған кез-
де оның кәсіби және моральдық қаси-
еттерін мұқият ескерген жөн. Бұрынғы 
жұмысын қалай атқарғаны да қаперде 
болуы керек. Меритократия қағидат-
тарынан ешкім бас тартқан жоқ. Бұл 
бағыттағы жұмыстың аяқ алысы жа-
ман емес. Қазір мемлекеттік орган-
дардың бәрі кадр жөніндегі бірыңғай 
ақпараттық жүйеге көшті.
Енді Үкімет пен Мемлекеттік қызмет 
істері агенттігі бюджеттен қаржылан-
дырылатын мекемелердің кадр мәсе-
лесіне қатысты жұмысын толық авто-
маттандыруы керек.
ТОҒЫЗЫНШЫ. Қоғамда заң мен ТОҒЫЗЫНШЫ. Қоғамда заң мен 
тәртіп идеологиясын терең орнықты-тәртіп идеологиясын терең орнықты-
ру қажет.ру қажет.
Цифрлық технологиялардың күн-
делікті өмірімізге жаппай енуі түрлі 
алаяқтардың көбеюіне әкеп соқтыру-
да. Оған бәріміз куә болып отырмыз. 
Сондықтан, қазір қаржы және эконо-
мика негіздерін білу, қарапайым циф-
рлық дағдыларды меңгеру аса маңы-
зды болып тұр. Осы ретте «Amanat» 
партиясы ұсынған «Қарызсыз қоғам» 
жобасын атап өткім келеді. Азамат-
тардың қаржылық сауатын арттыруға 
арналған осы жобаға былтыр 65 мың 
адам қатысты. Ал, биыл одан да көп 
адам қатысады.
Мектептерде, жоғары оқу орында-
рында қаржылық және цифрлық са-
уаттылық негіздерін үйрететін білім 
бағдарламасын енгізу қажет. Бұл 
жұмысты Үкімет қаржы саласын рет-
теу органдарымен бірге атқаруы ке-
рек. Мұның бәрі азаматтарымыздың 
әртүрлі алаяқтардың құрығына түсіп 
қалмауына мүмкіндік береді.
Құзырлы органдардың бәрі заңға 
бағынатын жұртқа зардабын тигізіп 
жатқан алаяқтыққа және сол сияқты 
басқа да заңсыз әрекеттерге  қарсы  
батыл шаралар қабылдауға тиіс.
Қазір «Құқық бұзушылықтардың ал-
дын алу туралы» заң жобасы әзір-
леніп жатыр. Осы заңның талаптарын 
орындау үшін қоғам мен мемлекеттік 
аппарат күш жұмылдыруы керек. Сон-
да ғана жағдайды түзетіп, заң үстемді-
гін және азаматтардың қауіпсіздігін 
қамтамасыз ете аламыз.
Кез келген қоғамның, соның ішінде 
біздің қоғамның да басты ұғымдарға 
негізделген сұраныстары – әділдік 
және қауіпсіздік. Осы негізгі сұраны-
стардың толығымен өтелуі мемле-
кеттің тиімді жұмыс істейтінін айқын 
көрсетеді.   
Елімізде ауқымды реформалар ке-
зең-кезеңімен жүзеге асырылып жа-
тыр. Саяси жаңғырудың нәтижесінде 
азаматтарымыздың өз ойы мен пікірін 
ашық айтып, мемлекеттік шешімдер 
қабылдау үдерісіне араласуына жол 
ашылды. Сондай-ақ әлеуметтік-эко-
номикалық тұрғыдан терең өзгерістер 
жасалып жатыр.
Азаматтарымыздың құқығын қорғау 
саласында кешенді шараларды қолға 
алдық. Негізгі мақсат – әділетті қоғам 
құру және соның арқасында дамудың 
сара жолына түскен озық ел болу. 
Сондықтан біз осы бағыттағы маңы-
зды реформаларды жалғастырамыз, 
жүйелі жұмысты тоқтатпаймыз.
Тағы бір мәселе – азаматтардың қа-
уіпсіздігі. Жеке адамнан бастап тұтас 
қоғамның қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
– мемлекет үшін стратегиялық маңы-
зы бар басымдық.
Көптеген елде, тіпті кейбір дамыған 
мемлекеттердің өзінде қылмыс пен 
тәртіпсіздік өршіп тұрғанына қара-
мастан, біз соңғы жылдары қауіпсіз 
қоғам құру жолында едәуір жетістікке 
жеттік. 
Көшедегі, қоғамдық орындардағы 
қылмыс пен заңсыздық тыйылып ке-
леді. Дегенмен арқаны кеңге салуға 
болмайды.  
Менің басты міндетімнің бірі – Қа-
зақстанды қауіпсіз әрі жайлы елге ай-
налдыру. Құқық қорғау органдарына 
және басқа да жауапты мекемелерге 
азаматтардың қауіпсіздігін барынша 
қамтамасыз ету жүктелді.
Ішкі істер министрлігі ұсақ бұзақылық 
пен вандализмнен бастап, шетел-
діктердің заңсыз көшіп келуіне және 
басқа да ауыр қылмыстарға қатаң 

тосқауыл қойып, дереу жолын ке-
суге міндетті. Құқықтық мемлекет-
те қылмыс әлеміне орын жоқ, қа-
рақшылықты түп-тамырымен жою 
қажет. Түрлі экстремистердің, оның 
ішінде әсіре діншілдердің де елге іріт-
кі салатын әрекеттеріне қатысты ұста-
ным дәл осындай болуға тиіс.
Құқық қорғау органдары кәсібилік, ба-
тылдық және табандылық танытуы 
керек.
Жол апаттары қоғамның зор алаңда-
ушылығын туғызып отыр. Жыл ба-
сынан бері жол-көлік оқиғасынан 
1300-ден астам адам қаза болып, 16 
мыңнан астам азамат зардап шекті. 
Адамдар күн сайын жол үстінде қа-
заға ұшырап жатыр. Олардың ара-
сында тұтас отбасылар да бар.
Жол-көлік инфрақұрылымын жақ-
сарту және интеллектуалдық жүйені 
енгізу арқылы жол қауіпсіздігін қамта-
масыз етуге болады. Бұл – жергілікті 
ғана емес, республикалық жолдарға 
да қатысты мәселе.
Осы салаға жауапты мекеме ав-
токөліктердің техникалық жағдайына 
тиісті бақылау жасауы қажет.
Жүргізушілерді даярлау деңгейінің 
де төмендеп кеткені жасырын емес. 
Жүргізуші куәлігін арнайы оқымай-ақ 
алатын жайттар бар. Үкімет, әкімдер, 
Ішкі істер министрлігі батыл қадам жа-
сауы керек. Депутаттар бұл мәселені 
назарда ұстауға тиіс.
Әскер қатарында заң мен тәртіптің 
сақталуы – айрықша маңызды міндет.
Жастар әскерге Отан алдындағы 
борышын өтеуге барады. Жас сар-
баздарымыз өз міндетін алаңсыз 
орындауы үшін әскер қатарында, ең 
алдымен, темірдей тәртіп болуға тиіс. 
Қарулы күштер мен басқа да күштік 
құрылымдар осы талапты мүлтіксіз 
орындауы қажет. Әр ата-ана әскер-
ге кеткен баласын мемлекетке сеніп 
тапсырады. Сондықтан сарбаздар-
дың денсаулығы мен қауіпсіздігіне, 
ең алдымен, армия басшылығы және 
құқық қорғау мекемелерінің басшыла-
ры жауапты.
Тағы бір маңызды міндет – есірткі са-
удасына және нашақорлыққа қарсы 
күрес. 
Бұл – ұлттың генетикалық қорын 
аман сақтап қалу мәселесі деген сөз. 
Біз осыған дейін қажетті заңнамалық 
шараларды қабылдадық. Бірақ, нақты 
нәтижеге қол жеткіздік деуге әлі ерте. 
Әрбір мемлекеттік құрылым, әсіресе, 
құқық қорғау органдары тиімді жұ-
мыс істеп жатыр деп айта алмаймыз. 
Есірткі мәселесі ушығып барады.
Біз заң мен тәртіп, білім мен парасат 
үстемдік ететін қоғам құруымыз керек. 
Азаматтары, әсіресе жастары мәде-
ниетті, жаңашыл әрі жасампаз ұлт-
тың ұпайы түгел. Сондықтан біз өр-
кениетті ел болуға кедергі жасайтын 
жағымсыз әдеттерден арылуымыз 
керек. Мен бұл туралы Ұлттық құрыл-
тайдың отырысында айттым. Елдің 
болашағына кесірін тигізетін бес ке-
селге тоқталдым. Содан бері бірша-
ма жұмыс атқарылды. Вандализмге, 
лудоманияға тосқауыл қоятын заңдар 
қабылданды. Вейпке, яғни электрон-
ды темекіге тыйым салынды. Қабыл-
данған шаралардың нәтижесі қазірдің 
өзінде көрініп жатыр. Әлеуметтік ке-
селдің бәрімен тұтас жұрт болып жұ-
мыла күресу қажет.
Халқымыз қашанда кең пейілімен, 
толеранттылығымен ерекшеленген. 
Еліміздің басты құндылығы – бірлік 
пен келісім ең алдымен, осы қаси-
еттердің арқасында сақталып отыр. 
Қазақстанда тіліне, дініне, ұлтына, 
әлеуметтік жағдайына және басқа 
да себептерге байланысты ешкімге 
ешқандай қысым жасалмайды, жаса-
луы да мүмкін емес. 
Әрине, мұндай жайттар ара-тұра 
кездеседі. Бірақ бұл көбіне жекеле-
ген адамдардың сауатсыздығы мен 
жауапсыздығынан болып жатады. 
Құқық қорғау органдары әрдайым заң 
арқылы мұндай оқиғалардың жолын 
кеседі.
Бұған қоса бізге белгілі кейбір теріс 
пиғылды адамдар, оның ішінде ше-
телде жүргендер де бар, мәселені 
ушықтыру арқылы қоғамдық пікірге 
ықпал еткісі келеді, елімізге орынсыз 
шүйлігеді.
Қазақстанның қоғамында да, билі-
гінде де ешқандай «фобия» бұған 
дейін болған емес, қазір де жоқ, бола-
шақта да болмайды. Сондықтан ақша 
үшін ел ішіне іріткі салуды көздейтін 
мұндай жымысқы әрекеттерден түк 
шықпайтыны анық. 
Біз үйлесімді, әділетті әрі тұрақты 
қоғам құру ісін жалғастыра береміз.
Біз – озық ойлы ұлтпыз. Сондықтан  
алысты көздеп, түрлі арандатушылық 
әрекеттерден биік тұруымыз, пара-
сатты ел екенімізді танытуымыз және 
тек заңға арқа сүйеуіміз керек.
Ылғи да кейін қайырылып, өткенмен 
өмір сүруге, бұрынғы жүйеден немесе 
саяси тұлғалардан кінә іздей беруге 
болмайды. 
Өз халқыңның тарихын білу керек, 
бірақ одан тек еңсеңді түсіріп, өзгеге 
өкпе артуға себеп іздемеу қажет. Қан-
дай қасіретті болса да, өткен оқиға-
лардан, ең алдымен, тағылым ала 
білген жөн. Біз келешекке сеніммен 

көз тігіп, еліміздің өсіп-өркендеуі мен 
дамуын ойлауымыз қажет. Мен бұл 
туралы үнемі айтып келемін.
Тағы да қайталап айтамын: біздің 
қоғамымызда заң мен тәртіп үстемдік 
құруға тиіс. Бұл – бүкіл қоғамның және 
әр адамның қауіпсіздігін қамтамасыз 
етуге қатысты ең басты талап. Біз 
сонда ғана Әділетті, Таза және Қа-
уіпсіз Қазақстанды құра аламыз. Осы 
стратегиялық мақсатымызға жету 
үшін еліміздің бейбіт өмір сүруіне 
және тұрақты дамуына қолайлы сы-
ртқы жағдай қалыптастыруымыз қа-
жет. Бұл – қазіргі аса күрделі геосаяси 
ахуал кезінде өте жоғары кәсібилікті 
талап ететін дипломатияның міндеті.
Қазақстан бейбіт және теңгерімді 
сыртқы саясатты қатаң ұстанып ке-
леді. Еліміздің егемендігі мен тәу-
елсіздігін нығайту, шетелдегі аза-
маттарымыздың құқықтарын қорғау, 
ұлттық мүдделерімізді ілгерілету, 
экономикаға инвестиция тарту – ди-
пломаттарымыздың басты міндеті. 
Қазақстан Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Жарғысын қатаң ұстана отырып,  көп 
жақты ынтымақтастық орнатуға қа-
шанда дайын екенін паш етіп келеді. 
Еліміз халықаралық қауіпсіздік және 
тұрақтылық мәселелерін шешуге бел-
сенді атсалысады.
Біз Біріккен Ұлттар Ұйымы мен басқа 
да халықаралық ұйымдардың терро-
ризмге, экстремизмге, заңсыз көші-
қонға, климаттың өзгеруіне және өзге 
де қауіп-қатерлерге қарсы күресу жо-
лындағы талпыныстарын құптаймыз. 
Сондай-ақ Біріккен Ұлттар Ұйымының 
бітімгерлік қызметін, қарусыздануға 
қатысты бастамаларын барынша 
қолдаймыз, қарулы қақтығыстарды 
дипломатиялық жолмен шешу қажет 
деп санаймыз.
Астанада Қазақстанның төраға-
лығымен Азиядағы өзара іс-қимыл 
және сенім шаралары жөніндегі 
кеңеске, Тәуелсіз Мемлекеттер До-
стастығына, Шанхай ынтымақтастық 
ұйымына, Түркі мемлекеттері ұйы-
мына мүше елдер басшыларының 
саммиттері сияқты бірқатар маңызды 
халықаралық іс-шара өтті. Бізге қол-
дау көрсеткені үшін одақтастарымыз 
бен серіктестерімізге шынайы риза-
шылығымызды білдіреміз.

Құрметті отандастар!Құрметті отандастар!
Қазір әлемде қандай түбегейлі өз-
герістер болып жатқанын білесіздер. 
Экономикалық, саяси, климаттық 
және басқа да жаһандық, аймақтық 
ауқымдағы қауіп-қатерлер аз емес. 
Осындай жағдайда күнделікті шаруа-
мен қатар стратегиялық маңызы бар 
көптеген мәселені шешуімізге тура 
келеді. Әрине, бір мезетте барлығына 
бірдей ресурсымыз жетпейтіні анық.
Ешкім де бәрін табан астында өзгерте 
алмайды. 
Жылдар бойы шешімін таппай келген 
мәселелер бар. Біз ештеңені жасыр-
май, бәрін бүкпесіз ашық айтамыз. 
Қаншалықты күрделі болса да, бар-
лық мәселені жүйелі әрі батыл түрде 
шешіп келеміз.
Алдымызда ауқымды жұмыс тұр. 
Тұрақты әлеуметтік-экономикалық 
өрлеуді қамтамасыз ету, азаматтар-
дың жасампаздық әлеуетін толық ашу 
және халықтың әл-ауқатын арттыру – 
мемлекеттің маңызды міндеті.
Үкімет мүшелері, әкімдер, депутаттар 
және барша қоғам өкілдері әрдайым 
отаншылдық идеясына адал болуға 
тиіс. Әр іс елге деген жанашырлық ни-
етпен жасалуы керек. Әрбір қадамы-
мыз елге пайдасын тигізуі қажет. Біз 
еліміздің байлығын үнемдеп пайда-
лансақ, табанды еңбек етсек, салық 
төлесек, өз өнімдерімізді сатып ала-
тын болсақ, түрлі жобаларға инвести-
ция салсақ, мемлекетіміздің қуатын 
арттыра түсеміз. Демек Отанымызға 
да, отбасымызға да пайдамыз тиеді  
деген сөз.
Біз қиындықтарға мойымай, барлық 
мәселені біртіндеп, байыппен ше-
шуіміз керек. Мұның бәрі халықтың 
тұрмыс-тіршілігіне ғана емес, қазіргі 
бұлыңғыр замандағы еліміздің тағды-
рына да тікелей әсер етеді.
Біздің ұзақ мерзімге арналған даму 
жолымыз – айқын. Биік мақсаттары-
мыз бар. Оған жету үшін, ең алдымен, 
ел бірлігін сақтай білуіміз керек. 
Бір-бірімізге қолдау білдіріп, құрмет 
көрсетуіміз қажет.
Біз – берекелі бірліктің арқасында түр-
лі сынақтан сүрінбей өткен халықпыз. 
Алдағы уақытта да солай болмақ. 
Бәріміз бір ел болып, әділетті және 
дамыған Қазақстанды бірге құрайық. 
Сонда әркім өз елінің кірпіші болып 
қаланып, арман-мұратына жете ала-
ды.
Әр адамға және баршаға бірдей 
мүмкіндік беретін мемлекетті, яғни 
Әділетті Қазақстанды болашақ ұр-
паққа аманат ету – баршамызға ортақ 
міндет. 
Мен Мемлекет басшысы ретінде осы 
міндетті орындауға бар күш-жігерімді 
саламын. Сіздер де ортақ мақсатқа 
жету үшін табанды еңбек етесіздер 
деп сенемін.
Қастерлі Отанымыз – Қазақстан өр-
кендей берсін!
Халқымыз аман болсын!

akorda.kzakorda.kz



3 қыркүйек 2024 жыл

Салтанатты жиынның ашылуын-
да Мемлекеттік әнұран орындал-
ды. Сонымен қатар ҚР Оқу-ағар-
ту министрі Ғани Бейсенбаев 
еліміздің ұстаздар қауымын жаңа 
оқу жылының басталуымен құт-
тықтап, ізгі тілегін бейнебайланыс 
арқылы жолдады.
Алғашқы болып сөз алған ау-
дандық білім бөлімінің басшы-
сы Светлана Қарабалина «Білім 
беруді трансформациялаудағы 
инновациялық менеджмент» 
тақырыбында баяндама жасап, 
сөзінің соңында алдағы міндет-
терге тоқталды.
Ауданның бас педагогы сөзінің 
барысында жас ұрпаққа тәр-
бие беру ісінде мұғалім, ата-ана 
және құқық қорғау орындарымен 
бірлесе отырып, тәрбиелік жұ-
мыстарды әлі де күшейту қажет-
тігін айтып, барлық білім беру 
ұйымдарын осы мәселеде зор 
жауапкершілікпен жұмыс жасауға 
шақырды.
«Мектепке дейінгі білім беруде 
оқытудың тиімділігі мен сапасын 
арттыруда қолданылатын АКт 
құралдарының ролі» тақырыбын-
да «Балдырған» бөбекжай бақ-
шасының меңгерушісі Әсел Бисе-
баева баяндама жасаса, Шығанақ 
Берсиев атындағы орта мектебі 
химия пәнінің мұғалімі Қаламқас 
Мақсұт «Дарынды оқушылар-
мен жұмыстанудағы мұғалімнің 
құзіреттілігі» туралы түсіндірді. 
Одан кейін Ойыл аудандық білім 
қызметкерлері кәсіптік одағының 
төрайымы Гүлмира Избағамбе-
това әріптестерін жаңа оқу жылы-
ның басталуымен құттықтады.
Ал, аудан әкімі ұстаздарды ал-
дағы жаңа оқу жылымен құт-
тықтай келе, қай қоғамда да 
білім саласының алдында тұрған 
міндет өте ауқымды екенін, жас 
ұрпаққа сапалы білім, саналы 
тәрбие беру ісінде ұстаздар қауы-
мының жауапкершілігі зор екенін 
атап өтті.
– Мемлекет басшысы Қасым-Жо-
март Кемелұлы Ұлттық құрылтай-
дың екінші отырысында «Мектеп 

Ойыл аудандық аурухана ұжымы Ойыл аудандық аурухана-
сының дәрігер фтизиатрі Нұртанова Манат Айсағымқызына 
бауыры 

Асхат АйсағымұлыныңАсхат Айсағымұлының
қайтыс болуына байланысты отбасына, ағайын-туыстарына 
қайғысына ортақтасып, көңіл айтады. 

Қазақстан Республикасының 
Гимнінен бастау алған шара-
да аудан әкімі Асқар Қазыбаев 
аудан тұрғындарын Қазақстан 
Республикасының Конститу-
циясы күнімен құттықтады. 
Конституцияның елдің саяси, 
әлеуметтік және экономика-
лық дамуындағы маңызы зор 
екеніне назар аударды.
 Аудан аумағында заң-
дылықты сақтап, қызметтік 
міндеттерді орындауда көр-
сеткен жоғары біліктілігі үшін 
аудандық прокуратурасының 
прокуроры Сәбит Менгдібаев, 
полиция бөлімі тылмен қамта-
масыз ету тобының көлік 
жүргізушісі, полиция сержан-
ты Азамат Базарбаев, аудан 
көлемінде табиғи және техно-
гендік сипаттағы әртүрлі тө-
тенше жағдайлардың алдын 
алу мен жоюдағы қажырлы 
еңбегі үшін аудандық төтен-
ше жағдай бөлімінің аға инже-
нері, азаматтық қорғау капи-
таны Азамат Тарыбай, 18 өрт 
сөндіру бөлімінің жүргізуші 
қызметкері, азаматтық қорғау 
аға сержанты Қанат Жұмаға-
лиев, ауданда қорғаныс істері 
саласындағы қажырлы ең-
бегі үшін аудандық қорғаныс 
істер жөніндегі бөлімінің жүр-

АТА ЗАҢ - АСЫЛ МҰРАТТАР БАСТАУЫ
АУДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ ҮЙІНДЕ 30 ТАМЫЗ - ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ КОНСТИ-АУДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ ҮЙІНДЕ 30 ТАМЫЗ - ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ КОНСТИ-
ТУЦИЯСЫ КҮНІНЕ АРНАЛҒАН “АТА ЗАҢ - АСЫЛ МҰРАТТАР БАСТАУЫ” АТТЫ САЛТАНАТ-ТУЦИЯСЫ КҮНІНЕ АРНАЛҒАН “АТА ЗАҢ - АСЫЛ МҰРАТТАР БАСТАУЫ” АТТЫ САЛТАНАТ-
ТЫ ШАРА ӨТТІ.ТЫ ШАРА ӨТТІ.

гізушісі Берікқали Тлепберге-
нов, білім беру ұйымдарында 
патриоттық тәрбие берудегі 
еңбегі үшін Құрман орта мек-
тебінің алғашқы әскери және 
технологиялық дайындық пәні 
мұғалімі Бақсиық Сатығалиев 
аудан басшысы Асқар Қайы-
рғалиұлының А-лғыс хатымен 
марапатталса, “Қазақстан па-
триоты” төсбелгісімен аудан-
дық полиция бөлімі Көптоғай 
учаскелік полиция инспекто-
ры, полиция аға лейтенанты 
Дастан Бисебаев наградтал-
ды. 

Марапат жалғасқан сәтте жас 
мемлекеттік қызметші Қара-
ой ауылдық округі әкімі аппа-
ратының бас маманы Әлия 
Сүйеубергенова Еліміздің 
Конституциясы мен заңнама-
сын сақтауға ант беріп, кәсіби 
міндеттерін адал атқару жау-
апкершілігін қабылдады.
Азаттығымыздың айқын ай-
ғағындай айтулы күнге ар-
налған шара соңы аудан 
өнерпаздарының мерекелік 
концерттік бағдарламасына 
ұласты.

Г.АБАЙҚЫЗЫГ.АБАЙҚЫЗЫ

Акция аясында Ойыл ауылы, 
С.Құрманов көшесінде ор-
наласқан Ш.Берсиев ескерт-
кішінің айналасын, Көкжар 
көшесінде орналасқан Ұлы 
Отан соғысы құрбандарына 
арналған ескерткіш алаңын, 
Оноприенко көшесінде ор-
наласқан Н.Н.Оноприенкоға 
арналған ескерткіш алаңына 
тазарту және абаттандыру жұ-
мыстарын жүргізді.
Айта кетейік, «Таза Қазақстан» 
жалпыұлттық экологиялық ак-
циясы аясында аудан орта-
лығы мен ауылдық округтерде 
көгалдандыру, абаттандыру, 
өздеріне іргелес аумақтарын 
тазарту және т.б. бойынша жұ-
мыстар тұрақты жүргізілуде.

ОЙЫЛ АУЫЛЫНДА
«ЕСКЕРТКІШ – ЕЛ ТАРИХЫ» АКЦИЯСЫ ӨТТІ
АҒЫМДАҒЫ ЖЫЛДЫҢ 29 ТАМЫЗЫ КҮНІ ОЙЫЛ АУДАНДЫҚ ІШКІ САЯСАТ, МӘДЕ-АҒЫМДАҒЫ ЖЫЛДЫҢ 29 ТАМЫЗЫ КҮНІ ОЙЫЛ АУДАНДЫҚ ІШКІ САЯСАТ, МӘДЕ-
НИЕТ, ТІЛДЕРДІ ДАМЫТУ ЖӘНЕ СПОРТ БӨЛІМІ, ОЙЫЛ АУДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ НИЕТ, ТІЛДЕРДІ ДАМЫТУ ЖӘНЕ СПОРТ БӨЛІМІ, ОЙЫЛ АУДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ 
ҮЙІ ЖӘНЕ АУДАНДЫҚ ОРТАЛЫҚТАНДЫРЫЛҒАН КІТАПХАНАЛАР ЖҮЙЕСІ ҚЫЗ-ҮЙІ ЖӘНЕ АУДАНДЫҚ ОРТАЛЫҚТАНДЫРЫЛҒАН КІТАПХАНАЛАР ЖҮЙЕСІ ҚЫЗ-
МЕТКЕРЛЕРІНІҢ ҰЙЫМДАСТЫРУЫМЕН «ТАЗА ҚАЗАҚСТАН» ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ АК-МЕТКЕРЛЕРІНІҢ ҰЙЫМДАСТЫРУЫМЕН «ТАЗА ҚАЗАҚСТАН» ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ АК-
ЦИЯСЫ АЯСЫНДА АУДАН ОРТАЛЫҒЫНДА «ЕСКЕРТКІШ – ЕЛ ТАРИХЫ» АКЦИЯ-ЦИЯСЫ АЯСЫНДА АУДАН ОРТАЛЫҒЫНДА «ЕСКЕРТКІШ – ЕЛ ТАРИХЫ» АКЦИЯ-
СЫ ӨТТІ. СЫ ӨТТІ. 

«DIGITAL KAZAKSTAN: ЖАҢА ЗАМАНДАҒЫ БІЛІМ БЕРУ»
ЖАҢА МІНДЕТТІҢ ЖҮГІ САЛМАҚТЫ
АУДАН ӘКІМІ АСҚАР ҚАЗЫБАЕВТЫҢ ҚАТЫСУЫМЕН АУ-АУДАН ӘКІМІ АСҚАР ҚАЗЫБАЕВТЫҢ ҚАТЫСУЫМЕН АУ-
ДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ ҮЙІНДЕ «DIGITAL KAZAKSTAN: ЖАҢА ДАНДЫҚ МӘДЕНИЕТ ҮЙІНДЕ «DIGITAL KAZAKSTAN: ЖАҢА 
ЗАМАНДАҒЫ БІЛІМ БЕРУ» ТАҚЫРЫБЫНДА АУДАНДЫҚ ЗАМАНДАҒЫ БІЛІМ БЕРУ» ТАҚЫРЫБЫНДА АУДАНДЫҚ 
ПЕДАГОГИКАЛЫҚ ТАМЫЗ КЕҢЕСІ ӨТТІ. АЛҚАЛЫ ЖИЫНҒА ПЕДАГОГИКАЛЫҚ ТАМЫЗ КЕҢЕСІ ӨТТІ. АЛҚАЛЫ ЖИЫНҒА 
АУДАНДАҒЫ БІЛІМ БЕРУ ҰЙЫМДАРЫНЫҢ БАСШЫЛАРЫ АУДАНДАҒЫ БІЛІМ БЕРУ ҰЙЫМДАРЫНЫҢ БАСШЫЛАРЫ 
МЕН ҰСТАЗДАРЫ ҚАТЫСТЫ.МЕН ҰСТАЗДАРЫ ҚАТЫСТЫ.

– білімнің ғана емес, тәлім-тәр-
биенің ордасы. Баланың бойы-
на біліммен қатар адамгершілік 
құндылықтарды сіңіру – ұстаздың 
міндеті. Осыған орай балабақша-
дағы және мектептегі білім мен 
тәрбие ісіне бәріміз қоғам болып 
мән беруіміз керек, сондай-ақ 
белсене атсалысуымыз қажет» 
деп атап өткен болатын.
Қай кезеңде де мемлекет да-
муының басты тетігі, стратегия-
сы сапалы білімге негізделген. 
Білім сапасын арттыру, педа-
гогтер қауымы мен оқушыларға 
жайлы жағдай жасау бүгінгі күн-
нің алғышарты саналады. Бұл 
– келешегімізді кемел, елдігімізді 
мәңгі етуді көздейтін мемлекеттік 
көзқарасымыз және азаматтық 
ұстанымымыз. 
Біздің оқу-ағарту саласын да-
мытуға, білім сапасын көтеруге 
бағытталған бар жұмысымыз 
осындай алтын өзекке негіз-
делген. Биылғы тамыз кеңесінің 
«Digital Kazakstan: Жаңа заман-
дағы білім беру» атауын еншілеуі 
– білім саласын цифрландыруды 
әрі қарай жалғастыру қажет екен-
дігінің бір дәлелі.
Мектеп – оқушы – ата-ана 
үштағаны үйлесімділікте жұмыс 
жасауы қажет. Қазір жастар мен 
жасөспірімдер арасында зор-
лық-зомбылық, құқықбұзушылық, 
қылмыс, суицид, кибербуллинг, 
топтық төбелес, тағы басқа да 
келеңсіз жағдайлар жиі кездесу-
де. Біз өз тарапымыздан кәме-
летке толмағандар арасында 
құқықбұзушылық пен қылмыстың 
алдын алу бағытында шаралар 
қабылдап келеміз,– деді Асқар 
Қайырғалиұлы.
Аудан әкімі өз сөзінде бала тәр-
биесіне қоғам болып жұмылу, 
ұстаздармен қатар, ақсақалдар 
алқасының, аналар кеңесінің, 
қауымдастық мүшелерінің бір-
лескен шаралар қабылдауы өте 
маңызды екенін атап өтті.
Р. S. Салтанатты жиында бел-Р. S. Салтанатты жиында бел-
сенді ұстаздарға марапаттар мен сенді ұстаздарға марапаттар мен 
алғыс хаттар табысталды. алғыс хаттар табысталды. 

ТАУАР САПАСЫЗ БОЛСА,
ТҰТЫНУШЫНЫҢ ҚАЙТАРУ 

ҚҰҚЫҒЫ БАР!

 Қазақстан Республикасы сау-
да және интеграция министрлі-
гінің Ақтөбе облысы бойынша 
сауда және тұтынушылардың 
құқықтарын қорғау департа-
ментіне 2024 жылдың 7 айын-
да 759 өтініш түссе, оның 251-і 
бөлшек және электронды сау-
да саласында сапасыз тауар-
ды қайтару немесе ауыстыру 
мәселесі бойынша тіркелді. 
Өтініштерді қарау нәтижесін-
де, 17,5 млн. теңгеге сапасыз 
тауар сатып алған тұтынушы-
лардың ақшалай қаражаты 
қайтарылды. 
 Бөлшек сауда саласында са-Бөлшек сауда саласында са-
пасыз тауар сатып алса, тұты-пасыз тауар сатып алса, тұты-
нушы құқығын қорғау үшін қан-нушы құқығын қорғау үшін қан-
дай әрекет жасау қажет? дай әрекет жасау қажет? 
"Тұтынушылардың құқықтарын 
қорғау туралы" Қазақстан Ре-
спубликасы Заңының (бұдан 
әрі - Заң) 30-бабының 2-ші 
тармағына сәйкес, тұтынушы 
тауардың кемшіліктерін тапқан 
және ауыстыру туралы та-
лап қойған жағдайда, сатушы 
оны дереу ауыстыруға, ал са-
тушыға тауардың сапасын қо-
сымша тексеру (сараптама жа-
сау) қажет болған кезде - тиісті 
талап қойылған кезден бастап 
күнтізбелік отыз күн ішінде 
ауыстыруға міндетті.  
Тауар сапасын қосымша тек-
серудің (сараптаманың) құ-
нын сатушы  төлейді. Егер 
тауарды тексеру (оның сарап-
тамасы) нәтижесінде тауардың 
кемшіліктері жоқ екендігі не-
месе кемшіліктер тұтынушы-
ның тауарды пайдаланудың, 
сақтаудың белгіленген қағида-
ларын бұзуы немесе үшінші 
тұлғалардың іс-әрекеттерінен 
не еңсерілмейтін күштің сал-
дарынан тауар тұтынушыға 
берілгеннен кейін пайда болға-
ны белгіленсе, тұтынушы са-
тушыға (дайындаушыға) тек-
серу (сараптама) жүргізуге 
жұмсалған шығыстарды, сон-
дай-ақ оны жүргізуге байла-
нысты тауарды тасымалдауға 
жұмсалған шығыстарды өтеуге 
міндетті.
 Тұтынушы сапаны тексеруге 
және тауарға сараптама жүр-
гізуге өзі немесе өзінің өкілі 
арқылы қатысуға, сондай-ақ 
тауарды тексеруді (оның са-
раптамасын) өз есебінен жүр-
гізуге құқылы.
Тұтынушының құқығы және 
заңды мүддесі бұзылса, бірін-
ші кезекте Заңның 42- бабына 
сәйкес,  сатушыға тауардың 
кемшіліктері салдарынан кел-
тірілген зиянды ерікті түрде 
өтеу туралы жазбаша  нараз-
ылықпен жүгінуі тиіс.  Нараз-
ылықты сатушыға қолма- қол 
тапсыруға, табыс етілгені тура-
лы хабарламасы бар тапсыры-
сты пошта жөнелтімі нысанын-
да не сатушының электрондық 
пошта мекенжайы бойынша 
(сатушы бұрын көрсеткен бол-
са) жіберу қажет. Сатушы тұты-
нушының  наразылығын алған 
кезден бастап, он күнтізбелік 
күн мерзімде қарауға және 
егер тұтынушының  талабымен  
келіспесе дәлелді жауап ұсы-
нуға міндетті. 
Тұтынушылардың құқықта-
рын бұзған, оның ішінде тиісті 
емес сападағы тауарды ауы-
стыруға немесе қаражатын 
қайтаруға қарсылық білдірген 
сатушыларға ҚР «Әкімшілік 
құқықбұзушылық туралы» Ко-
дексінің 190- бабына сәйкес, 
белгіленген талап бойынша 
әкімшілік шаралар қарасты-
рылған. Ол үшін тұтынушы Де-
партаментке дәлелді құжатта-
рымен қоса өтінішпен жүгінуге 
тиісті. 
 Қазақстан Республикасы сау-Қазақстан Республикасы сау-

да және интеграция да және интеграция 
министрлігінің Ақтөбе облысы министрлігінің Ақтөбе облысы 

бойынша сауда жәнебойынша сауда және
 тұтынушылардың құқықтарын  тұтынушылардың құқықтарын 

қорғау департаментіқорғау департаменті

Ауылдықтар үшін мал күнкөріс 
көзі.
 Сүтін сауып, өнімін сатып, 
көшін түзеп отыр. 
Атымтай азаматқа, «Әй, бәре-
келді!» деп сүйсініп қалдық...
Жыл басында Ақтөбе облы-
стық мәслихатының төраға-
сы Гүлқасима Сүйінтаева 
бастаған депутаттық топ 
Ойыл ауданына сапары ба-
рысында Қаратал ауылында 
тұрғындармен кездесуден 

АУЫЛДЫ ҚОЛДАҒАН АЗАМАТ
БІЗДЕ «АТЫМТАЙ ЖОМАРТТАРДЫҢ» ТҮР-ТҮРІ БАР. АЛАЙДА АЛАҚАЙЛАМАЙ САУАП ҮШІН БІЗДЕ «АТЫМТАЙ ЖОМАРТТАРДЫҢ» ТҮР-ТҮРІ БАР. АЛАЙДА АЛАҚАЙЛАМАЙ САУАП ҮШІН 
ІСТЕГЕН ҚАЙЫРЫМДЫЛЫҒЫН ҮНСІЗ АТҚАРҒАН БІЗ КУӘ БОЛҒАН ЖІГІТТІҢ ІСІ КӨПКЕ ІСТЕГЕН ҚАЙЫРЫМДЫЛЫҒЫН ҮНСІЗ АТҚАРҒАН БІЗ КУӘ БОЛҒАН ЖІГІТТІҢ ІСІ КӨПКЕ 
ҮЛГІ. ӨТКЕН АПТАДА ИГІЛІКТІ ІСТІҢ КУӘСІ БОЛДЫҚ. ҚАЙЫРЫМДЫ ЖАН ӘЛІБЕК АЙДАР-ҮЛГІ. ӨТКЕН АПТАДА ИГІЛІКТІ ІСТІҢ КУӘСІ БОЛДЫҚ. ҚАЙЫРЫМДЫ ЖАН ӘЛІБЕК АЙДАР-
ХАНҰЛЫ ҚАРАТАЛ АУЫЛЫНДАҒЫ ҮШ ОТБАСЫҒА ҮШ БҰЗАУЛЫ СИЫР МЕН ҮШ САУЫН ХАНҰЛЫ ҚАРАТАЛ АУЫЛЫНДАҒЫ ҮШ ОТБАСЫҒА ҮШ БҰЗАУЛЫ СИЫР МЕН ҮШ САУЫН 
СИЫРДЫ СЫЙҒА ТАРТЫПТЫ.СИЫРДЫ СЫЙҒА ТАРТЫПТЫ.

соң, «Ауыл аманаты» баға-
дарламасымен несие алып, 
кәсібін жүргізіп отырған кәсіп-
керлердің тауарларының көр-
месімен танысады. 
Соңында атаулы бағдарлама 
арқылы кәсіпкерлікке жаңа қа-
дам басқан Ақгүл Әбіловадан 
облыстық мәслихаттың депу-
таты, «Ауыл» партиясы Ақтө-
бе облыстық филиалының 
төрағасы Әлібек Базарғалиев 
сәуірдің сары майын, 

құрт-ірімшігі мен тары сатып 
алады. 
Көктемгі су тасқынынан кей-
інгі келген депутаттық топ 
құрамында болған Әлібек Ай-
дарханұлы бар кәсібінен бір 
мезетте айырылған Ақгүл мен 
тағы екі отбасына сауын сиыр 
әкеліп беруді уәде еткен еді. 
«Айтылған сөз- атылған оқпен 
тең» - деп білетін азамат Әлі-
бек уәдесін ұстап, сөзінде тұр-
ды.
Өткен аптада Ақтөбе облы-
стық мәслихатының депутаты 
Кәмшат Төлеуова екеуі Қара-
талдағы үш отбасына алты 
сиыр апарып берді.
 Екі сиырға еге болғанның бірі 
– Гүлшат Шадиярова күміс 
алқа иегері болса, Индира Ай-
тқұлова алтын алқа иегері. 
Алты сиырды жаңа егелері-
не тапсырған азаматқа ауыл 
ағасы Саламат Шаңғала ақ-
сақал ақ батасын берсе, ана-
лар алғысын жаудырды.  Айт-
пақшы, Атымтай азамат малы 
суға кетсе де, салы суға кетпе-
ген Ақгүлдің жолдасы Мейір-
ханға құлынды бие тарту етті. 

Серікбай ҚОЙБАҒАРОВ, Серікбай ҚОЙБАҒАРОВ, 
Ойыл селосы.Ойыл селосы.

Бұл іс — шараның негізгі мақсаты 
- өңірде бірегей өнімді табу, жер-
гілікті бренд құру және экспортқа 
шығуға жәрдемдесу.
 Бұл идея Жапониядан бастау 
алады. Қазақстанда жоба 2021 
жылдан бастап сәтті жүзеге асы-
рылуда. Биыл Ақтөбе облысының 
кәсіпкерлер палатасы жергілікті 
тауар өндірушілерден 28 өтінім 
қабылдады. 
Олар қолдан жасалған бұй-
ымдарды, қыш ыдыстарды, ұлт-
тық нақыштағы тауарларды, ет-
сүт өнімдерін, тәттілерді және 
басқа да жергілікті шикізаттан 
шығарылған тауарларды ұсынды.
Жобаның үздік тауар өндірушілері 
дипломдармен, қалғандары гра-
моталармен марапатталды. Сон-
дай-ақ қатысушыларға ақшалай 
сертификаттар берілді. Және 
бірнеше банк өз сыйлықтарын 
ұсынды. 
"Ұсынылған әрбір жоба - мемле-
кет пен бизнестің үйлесімді жұмы-
сының нәтижесі, қолдаудың ауыл 
тұрғындарына өмір сүруге ғана 

АҚТӨБЕДЕГІ «БІР АУЫЛ - БІР ӨНІМ» КӨРМЕ-ЖӘРМЕҢКЕСІНЕ
ОЙЫЛДЫҚТАР ДА ӨЗ ӨНІМДЕРІН ҰСЫНДЫ

ӨЗ ӨНІМДЕРІН 10 АУДАН МЕН ОБЛЫС ОРТАЛЫҒЫНЫҢ ТАУАР ӨЗ ӨНІМДЕРІН 10 АУДАН МЕН ОБЛЫС ОРТАЛЫҒЫНЫҢ ТАУАР 
ӨНДІРУШІЛЕРІ ҰСЫНДЫ. КӨРМЕ ҚОНАҚТАРЫ МЕН ҚАТЫСУШЫ-ӨНДІРУШІЛЕРІ ҰСЫНДЫ. КӨРМЕ ҚОНАҚТАРЫ МЕН ҚАТЫСУШЫ-
ЛАРЫН АҚТӨБЕ ОБЛЫСЫ КӘСІПКЕРЛЕР ПАЛАТАСЫНЫҢ ДИ-ЛАРЫН АҚТӨБЕ ОБЛЫСЫ КӘСІПКЕРЛЕР ПАЛАТАСЫНЫҢ ДИ-
РЕКТОРЫ ДИДАР БОРАНҚҰЛОВ ҚАРСЫ АЛДЫ. ЖОБАНЫҢ ҮЗДІК РЕКТОРЫ ДИДАР БОРАНҚҰЛОВ ҚАРСЫ АЛДЫ. ЖОБАНЫҢ ҮЗДІК 
ҚАТЫСУШЫЛАРЫН МАРАПАТТАУ РӘСІМІНЕ ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ ҚАТЫСУШЫЛАРЫН МАРАПАТТАУ РӘСІМІНЕ ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ 
ОРЫНБАСАРЫ АБЗАЛ ӘБДІКӘРІМОВ ЖӘНЕ «БІР АУЫЛ - БІР ОРЫНБАСАРЫ АБЗАЛ ӘБДІКӘРІМОВ ЖӘНЕ «БІР АУЫЛ - БІР 
ӨНІМ» ЖОБАСЫН ІСКЕ АСЫРУДЫ ҮЙЛЕСТІРУ ЖӘНЕ МОНИТО-ӨНІМ» ЖОБАСЫН ІСКЕ АСЫРУДЫ ҮЙЛЕСТІРУ ЖӘНЕ МОНИТО-
РИНГТЕУ ЖӨНІНДЕГІ ЖОБАНЫҢ БАСШЫСЫ ГҮЛНАРА СЕЙТ-РИНГТЕУ ЖӨНІНДЕГІ ЖОБАНЫҢ БАСШЫСЫ ГҮЛНАРА СЕЙТ-
ЖАППАРОВА ҚАТЫСТЫ.ЖАППАРОВА ҚАТЫСТЫ.

емес, дамуға және өркендеуге қа-
лай көмектесетінінің мысалы. Біз 
мемлекеттік қолдау бағдарлама-
ларын кеңейтіп, оларды одан да 
қолжетімді әрі тиімді ете отырып, 
осы бағытты ұстанамыз", — деді 
облыс әкімінің орынбасары.
Финалистерге жобаларды одан 
әрі сүйемелдеу, дизайнды әзірлеу 
және өнімді қазақстандық немесе 
халықаралық сауда алаңдарына 
шығару бөлігінде ақпараттық-кон-
сультациялық қолдау көрсетілетін 
болады. 
Айта кетейік, биылғы жылдан 
бастап жоба финалистері грант-
тық 5 млн. теңгеге дейін қаржы-
ландыруға қатыса алады.
Қатысушылар мен келушілер 
үшін ЕДБ, қаржы институттары 
мен мемлекеттік органдар өкіл-
дерінен консультациялар үстел-
дері жұмыс істеді.
Еске сала кетсек, бұл көрмеге 
Ойыл ауданынан кәсіпкерлер 
Қуаныш Мергенбаев ағаштан жа-
салған бұйымдарын, Гүлзада Са-
риева сүт өнімдерін ұсынды. 


